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Беларусам не патрэбен Майдан, беларусам патрэбны чэсныя, 
дэмакратычныя выбары!
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Нацбанк 
взял под 
козырек?

С 1 июля Нацбанк снизил ставку рефинансирования 
с 8 до 7,75 процента годовых. Снизил не запланированно, 
а, по сути, по приказу А.Лукашенко. Им дана команда на 
смягчение денежно-кредитной и финансовой политики. 
По мнению главы государства, пришло время исполь-
зовать накопленные на черный день резервы: «сегодня 
– это черный день или будет еще чернее, как у других 
государств». Президент публично назначил председателя 
Нацбанка «главным помощником премьер-министра по 
выплате заработной платы и работе предприятий». 
После этого Нацбанк РБ утрачивает для внешних креди-
торов типа МВФ и Всемирного банка даже формальные 
признаки независимого регулятора.

Понятно, что снижением одной ставки рефинансиро-
вания проблемы, накопившиеся в белорусской экономике 
за период пандемии коронавируса, главному регулятору 
не решить. И Нацбанк резко нарастил объемы поддерж-
ки ликвидности банковской системы. Другими словами, 
нарастил кредитование банков под сниженные процен-
ты. С 19 по 30 июня он влил в банковскую систему 1480 
миллионов рублей, тогда как, например, с января по июнь 
объемы операций регулятора по поддержке ликвидности 
банков составили только 678 миллионов рублей. То есть 
за 10 дней кратно больше, чем за 5 месяцев! Тем самым 
создается риск подрыва финансовой и валютной стабиль-
ности, которую команда главы Нацбанка П.Каллаура ста-
рательно выстраивала с момента прихода к руководству 
главным регулятором в конце 2014 года.

Наверняка кредитные деньги банков, в том числе и на 
выплату зарплаты, в основном отдадут лежачим госпред-
приятиям, которые и так закредитованы под завязку. На 
возврат кредитов некоторые из них тратят до полови-
ны и более выручки. Крупные предприятия в регионах 
Беларуси имеют огромные проблемные долги. Речь идет 
о сотнях миллионов рублей. Одна только просроченная 
кредиторская задолженность составляет более 8 мил-
лиардов рублей, доля проблемных обязательств в целом 
по стране достигла 15 процентов. Естественно, банки не 
хотят стать заложниками некредитоспособных предпри-
ятий.

Попытки стимулировать экономику при помо-
щи монетарных методов могут спровоцировать волны 
финансовой дестабилизации, как это уже было на выбо-
рах президента в конце 2010 года. Как следствие, через 
несколько месяцев последовала трехкратная девальвация 
белорусского рубля и двукратная инфляция. И так с 
начала года рубль к доллару девальвировался на 15 про-
центов – с 2,11 до 2,42 рубля. По итогам первой половины 
текущего года по ослаблению к доллару наша денежная 
единица вышла в лидеры среди государств – бывших 
республик СССР. Многие белорусские вкладчики вновь 
пожалели, что соблазнились на высокие проценты без-
отзывных рублевых депозитов, которые были съедены 
этой девальвацией. Кто из них мог, вновь ушел в валюту. 
А что, если на фоне денежных вливаний в предвыборную 
экономику вырвется джинн инфляции, которая до сих 
пор была в узде? Во всяком случае политике дедоллари-
зации, которую последовательно проводил Нацбанк, уже 
нанесен удар.

В 2020 году Беларусь должна направить на выплату 
процентов по госдолгу 2,9 миллиарда рублей и 6 милли-
ардов – на погашение основного долга. Правительство 
Беларуси просит у Запада по причине коронакризиса 2,5 
миллиарда долларов кредитной помощи. В частности, 
900 миллионов долларов – экстренный кредит у МВФ, 
до 1 миллиарда долларов – у ЕБРР, 300 миллионов – у 
Европейского инвестиционного банка и столько же – у 
Всемирного банка. Положение усугубляется тем, что дер-
жателем большей части белорусского госдолга является 
Россия, которая, как известно, еще в конце прошлого 
года отказала Беларуси в любой традиционной финан-
совой поддержке под предлогом ее нежелания пойти на 
глубокую интеграцию в рамках Союзного государства. 
По данным Минфина РБ, долг РФ составляет более 7,5 
миллиарда долларов. Помимо этого, Россия контролирует 
ЕФСР Евразийского банка развития, которому Беларусь 
должна более 2,6 миллиарда долларов. Следовательно, 
напрямую и косвенно Россия контролирует до двух тре-
тей госдолга Беларуси.

Что станет, если правительство Беларуси просрочит 
график выплат по долгам России? Сначала на невыпла-
ченный долг начислят проценты по штрафной ставке в 1,5 
раза выше стандартной. Если правительство не сможет 
погасить просрочку в течение 180 дней, российская сто-
рона может предъявить счет к погашению на миллиарды 
долларов. Аналитики известного рейтингового агентства 
Fitch считают, что до 2022 года Россия не будет кредито-
вать Беларусь по государственной линии. На 1 июня золо-
товалютные резервы Беларуси составили 7,879 миллиарда 
долларов. Из этой суммы 2,737 миллиарда долларов при-
ходится на золото и другие драгметаллы и только 4,450 
миллиарда – на резервные активы в иностранной валюте, 
которые можно тратить на погашение госдолга. Поневоле 
обратишься к западному вектору.

(Окончание на 2-й стр.)

А если в бюллетенях для голосования 
окажется только одна фамилия?

Кто забраковал подписи 
в поддержку Виктора Бабарико 

и Валерия Цепкало?

Мінск, 3 ліпеня 2020 года.
Дзяржаўнае свята 

Незалежнасці і чарговая 
гадавіна вызвалення Мінска ад 
нямецка-фашысцкіх захопнікаў.

Калі глядзець на 
афіцыйныя здымкі, то ствара-
ецца ўражанне, што ўсё было 
ўрачыста і захапляльна. Хоць, 
прама скажам, не ўсе бела-
русы аднолькава паставіліся 
да гэтай даты. Хто, зыход-
зячы са сваіх меркаванняў, 
аддае перавагу 25 сакавіка, 
калі ў 1918 годзе была абвеш-
чана Беларуская Народная 
Рэспубліка, хто чакае 27 ліпеня, 
калі ў 1990 годзе Вярхоўны 
Савет 12-га склікання прыняў 
Дэкларацыю аб Незалежнасці, 
якой неўзабаве быў надад-
зены статус закона. А тут 
яшчэ не магла не адбіцца 
каранавірусная ліхаманка. 
Многія людзі сталага 
ўзросту бязвыезна пасяліліся 
на лецішчах, хто-ніхто 
прытрымліваецца ізаляванага 
рэжыму ў гарадскіх кватэрах.

Адным словам, 3 
ліпеня стала святам хутчэй 

наменклатурна-чыноўніцкага 
апарату, якому па службовым 
абавязку наканавана ствараць 
масоўку на ўсіх урачыстасцях, 
чым агульнанародным.

Не сакрэт: не абышлося без 
разнарадкі вертыкалі, колькі 
чалавек павінна з’явіцца ад 
той ці іншай арганізацыі, уста-
новы на плошчы Перамогі. 
А каб бачна была моладзь, 
у некаторых ВНУ, кажуць, 
прадумалі своеасаблівыя меры 

зацікаўлення тых, хто возьме 
ўдзел у афіцыйных мерапрыем-
ствах, арганізаваных уладамі з 
нагоды 3 ліпеня. І, вядома ж, былі 
задзейнічаны актывісты БРСМ, 
“Белай Русі”, кіраўнікі роз-
ных узроўняў сталічнай улады, 
прадстаўнікі левых палітычных 
партый, некаторыя ветэраны.

Прыкладна па такім жа 
сцэнарыі прайшло святкаван-
не 3 ліпеня і ва ўсіх рэгіёнах 
Беларусі.

Заява Дзяржсакратара ЗША 
Майкла Пампеа з нагоды 

Дня Незалежнасці Беларусі
Ад імя ўрада ЗША і амеры-

канскага народа віншую ўсіх 
грамадзян Беларусі з Днём 
Незалежнасці.

Злучаныя Штаты рашуча 
падтрымліваюць нязменнае 
імкненне беларускага народа 
да дэмакратычных прынцыпаў, 
якія ўключаюць усеагуль-
ныя свабоды, грамадзянскія 
правы і вяршэнства закона. 
Мы заклікаем урад Беларусі 
зрабіць усё, што ад яго зале-
жыць, каб маючыя адбыцца 
выбары былі свабоднымі і 
справядлівымі. Гэта ўключае 
ў сябе права на ўдзел у выбар-
чай кампаніі шырокага кола 

кандыдатаў, права грамад-
зян мірна збірацца і свабодна 
выказваць сваё меркаванне, а 
таксама адкрыты і справядлівы 
падлік галасоў. Усе гэтыя фунда-
ментальныя свабоды неабход-
ны для забеспячэння далейшай 
незалежнасці і суверэнітэту 
Беларусі.

Злучаныя Штаты нат-
хнёныя тым, што адносіны 
паміж нашымі дзвюма 
краінамі ўмацоўваюцца, і 
гатовы садзейнічаць Беларусі 
ў развіцці і дыверсіфікацыі 
эканомікі.  Злучаныя 
Штаты пацвярджаюць сваю 
прыхільнасць супрацоўніцтву 

з усімі беларусамі ў пабудове 
светлай, бяспечнай і дэмакра-
тычнай будучыні.

Жадаю вам далейшага 
росквіту і поспехаў у будучыя 
гады!

Можна сказаць, па ўсім свеце беларускія дыяспары праводзяць акцыі 
салідарнасці з грамадзянамі нашай краіны супраць парушэнняў 

дэмакратычных прынцыпаў падчас чарговых прэзідэнцкіх выбараў.

Днямі на адной з цэнтральных плошчаў Кракава каля дзвюх соцень 
нашых землякоў з бел-чырвона-белымі сцягамі і транспарантамі, 
напісанымі на беларускай мове, выказвалі сваё стаўленне да таго, 

што адбываецца на Радзіме.

Не, невыпадкова гэтыя 
здымкі мы паставілі побач. 
Хто не ведае, якімі масавымі 
пратэстамі і беспарадкамі адгук-
нулася не толькі ў ЗША, але і 
ў шэрагу іншых краін смерць 
46-гадовага афраамерыканца 
Джорджа Флойда, які працаваў 
ахоўнікам у Сэн-Луіз-Парку. Ён 
памёр ад таго, што паліцэйскі 
Дэрэк Шовен наступіў ботам 
яму на горла і доўга трымаў, не 
даўшы ўздыхнуць.

А вось наша, беларуская, 
рэчаіснасць. Паглядзіце на 
фота ўнiзе. З якой брутальнас-
цю затрымліваюць актывіста 
Арцёма Хацкевіча! З якой 
злобнай сілай пераціскаюцца 
горла, сонная артэрыя мала-
дога хлопца! Выраз яго твару 
сведчыць: мне дрэнна, вельмі 
дрэнна! Хвіліна-другая – і маг-
ло б здарыцца тое, што адбы-
лося з Джорджам Флойдам. 
Беларусі якраз гэтага і не хапае? 
Спыніцеся, хлопцы без апазна-
вальных знакаў! Няўжо вас не 
вучылі працаваць прафесійна, 
не па-бандыцку?

У ІХ І Ў НАС

У Беларусі

У ЗША

СТОП-кРАН

Как известно, во Фрунзенском районе 
Минска избирательная комиссия забрако-
вала все подписи, собранные инициативны-
ми группами в поддержку потенциальных 
кандидатов на пост Президента Республики 
Беларусь Виктора Бабарико и Валерия 
Цепкало.

Таким образом Бабарико лишился поддержки 
47.190 человек, Цепкало – 17.853.

Кто принимал это решение? Вот состав 
Фрунзенской районной избирательной комиссии:

1. ХИЖНЯК Александр Николаевич – пред-
седатель комиссии.

Директор научно-проектного респу-
бликанского унитарного предприятия 
«БЕЛНИИПГРАДОСТРОИТЕЛЬСТВА».

2. ДРОЗД Ирина Алексеевна – заместитель 
председателя комиссии.

Директор средней школы №41 г.Минска.
3. МАКАРЕВИЧ Марина Александровна – 

секретарь комиссии.
Директор начальной школы №103 г.Минска.
4. БЕЛОХВОСТИК Елена Анатольевна.
Директор Центра коррекционно-развиваю-

щего обучения и реабилитации Фрунзенского 
района Минска.

5. БЕРЕСТЕВИЧ Татьяна Леонтьевна.
Председатель Фрунзенского районного коми-

тета Белорусского профсоюза работников обра-
зования и науки.

6. БЕТЛЕЙ Ирина Николаевна.
Директор Центра технического и худо-

жественного творчества детей и молодежи 
Фрунзенского района Минска «ЗОРКА».

7. ЛОПАЦКИЙ Андрей Леонидович.
Генеральный директор Международного фон-

да социальной и экономической поддержки дея-
телей культуры и искусств.

8. КУЛЕШОВА Людмила Леонидовна.
Заведующая учреждения «Ясли-сад №318 

г.Минска».
9. НЕДЕНЬ Валерий Чеславович.
Главный врач 7-й городской стоматологиче-

ской поликлиники Минска.
10. ПОЛЮХОВИЧ Андрей Александрович.
Сотрудник предприятия «Госстрой-

экспертиза».
11. РОГОВА Алина Юрьевна.
Главный врач 26-й поликлиники г.Минска.
12. РУНЕЦ Ольга Анатольевна.
Директор Минского колледжа технологии и 

дизайна легкой промышленности.
13. ХУРСЕВИЧ Наталья Николаевна.
Учительница русского языка и литературы 

средней школы №23 г.Минска.
Сергей ЗАБЛОЦКИЙ.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

Похоже, настоящего соперничества 
на очередных президентских выборах не 
ожидается. Или в бюллетенях для голо-
сования Александр Лукашенко окажется 
вместе с так называемыми спарринг-
партнерами, которые не представляют 
никакого интереса для избирателей, или 
его фамилия будет единственной, что 
вполне вероятно.

Но скажите, пожалуйста: как такую 
ситуацию трактует белорусский закон?

Геннадий ПАХОЛЬЧУК, избиратель.

Следует сразу отметить, что Избирательный 
кодекс, принятый Палатой представителей в 
2000 году, далек от совершенства. В нем сказа-
но, что могут проводиться повторные выборы, 

если случится, что по каким-либо причинам 
произойдет выбытие из участия в соревнова-
нии за пост президента страны всех канди-
датов. Но в Кодексе не оговаривается, можно 
ли проводить голосование, если все, кроме 
одного зарегистрированного кандидата, сни-
мутся с выборов. В соседней России законода-
тельство однозначно трактует: если останется 
один кандидат, то выборы отменяются и позже 
назначаются заново, с тем чтобы кандидаты на 
высший пост государства находились в конку-
рентных условиях.

В Беларуси выборы состоятся даже в том 
случае, если в бюллетенях будет фамилия толь-
ко одного кандидата. Главное, чтобы он набрал 
более 50 процентов голосов (50 процентов 
плюс 1 голос).

З НАГОДЫ
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ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

ГОЛАС НАРОДА

Нацбанк взял  
под козырек?

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
В СМИ прошла информация, что Беларусь разместила два транша 

евробондов на общую сумму 1,25 миллиарда долларов. Из них со сроком 
обращения 5 лет на 500 миллионов долларов с доходностью 6,125 процен-
та годовых и со сроком 10 лет на 750 миллионов долларов с доходностью 
6,325 процента. В начале марта Минфин РБ отложил на неопределенный 
срок размещение евробондов из-за нестабильности финансовых рынков 
на фоне пандемии. Наверное, инвесторы порядком уже изголодались. 
Впрочем, это с какой стороны смотреть. Европейские банки кредиту-
ют под 1–2 процента годовых или чуть ли не бесплатно. Поэтому для 
еврорынка, учитывая низкий финансовый рейтинг Беларуси, указанные 
проценты, которые придется выплачивать вместе с основным долгом, 
весьма высокие, а учитывая, какими долгами обременен бюджет страны, 
просто запредельные. Для сегодняшнего Минфина, может, и удачно, что 
это «длинные» облигации. По 5-летним погашение состоится в феврале 
2026 года, по 10-летним – в феврале 2031 года. Как молвил герой вос-
точной сказки Ходжа Насреддин, за это время либо ишак сдохнет, либо 
эмир умрет. Но возвращать-таки придется. В Минфине подтвердили, 
что размещение еврооблигаций в 2020 году продолжится. Принимая во 
внимание скоротечность «жизни» экономического блока правительства, 
эти облигации уж точно не будет гасить вновь назначенный министр 
финансов Ю.Селиверстов. Долгожитель у нас только действующий пре-
зидент. Но и он гасить не будет. Долги будет возвращать белорусский 
народ. Ценой хронически низких зарплат учителей и медиков.

Тогда чего на этом фоне стоят очередные предвыборные обещания 
А.Лукашенко поднять в следующей пятилетке белорусам зарплаты в два 
раза? Особенно работникам здравоохранения и образования. Ведь он не 
давал предыдущему премьеру С.Румасу и не даст нынешнему Р.Головченко 
полномочий на проведение структурных реформ, в результате чего бело-
русская экономика десять последних лет не растет. «Я вас нанимаю, и вы 
делаете то, что я вам сказал…» И еще его выражение: «правительство 
должно крутить педали», а рулить – сами понимаете, кто будет. Видимо, 
«черный день», о котором вспоминал президент, для него предстоящие 
выборы. Поэтому и мобилизованы на временный рост зарплат и пенсий все 
финансовые госорганы. А потом что? Хоть трава не расти?

НЕЗАВИСИмАя экСПЕРТИЗА

Ці толькі Ярмошына вінавата?

Могут ли Виктора Бабарико  
выпустить под домашний арест?

Почему адвокаты вынуждены с ночи занимать очередь в следственный изолятор, чтобы встретиться со своими подзащитными?
Дойдет ли до суда дело одного из претендентов на президентский пост Виктора Бабарико?

Эти и другие вопросы «Народная Воля» обсудила с адвокатом Александром Пыльченко.

З-за чаго дзве гамяльчанкі  
паўсутак правялі ў міліцыі

Флаг тебе в руки, Андрей!

В Кричевском районе порядка 
25.000 избирателей. Районная избира-
тельная комиссия на прошлой неделе 
подвела итоги по сбору подписей за 
претендентов в президенты. В поддерж-
ку действующего президента призна-
но достоверными 13.515 подписей, что 
составляет более 50% от общего числа 
избирателей. Только 5 подписей комис-
сия «забраковала». Остальные претен-
денты не собрали и тысячи подписей, 
а Валерию Цепкало в итоге поставили 
жирный ноль – брак превысил 15 про-
центов от общего числа собранных под-
писей. Когда об этом узнала Надежда 
Иванова, собиравшая подписи одно-
временно за В.Цепкало и С.Черечня, 
то была крайне удивлена: у нее одни 
и те же люди расписывались за обоих 
претендентов. «Как так может быть, 
чтобы одному подписи засчитали, а 
второму – «зарубили»?!» – высказала 
она свое негодование. К сожалению, в 
белорусских реалиях такое возможно.

Присмотримся внимательнее 
к объявленным цифрам. Можно 

ли собрать 13.515 подписей за 
А.Лукашенко, не проводя пикетов и 
не делая обходов квартир и частных 
домов? Ирина Прудникова, руко-
водитель инициативной группы и 
председатель райсовета, похоже, вол-
шебница. Посрамила славный город 
Барановичи, который в семь раз боль-
ше Кричева по численности населе-
ния: там за Лукашенко собрано столь-
ко же подписей – 13.809. Слабаки!

К слову, с каждой президентской 
кампанией в Кричеве растет число 
подписантов за А.Лукашенко. В 2010 
году таких было 5988, в 2015 году – 
11.823, а в этом – 13.515.

Нелишним будет напомнить и о 
результатах прошлой президентской 
кампании в нашем районе. В 2015 
году при явке около 96 процентов за 
А.Лукашенко проголосовало почти 90 
процентов. Северная Корея маячит 
совсем близко!

И еще маленький штрих. Районная 
избирательная комиссия, в составе кото-
рой преобладают чиновники райиспол-

кома и руководители учреждений, пись-
менно отказала мне как наблюдателю от 
Белорусского Хельсинкского комитета 
в праве присутствовать при проверке 
достоверности подписей: мол, эта проце-
дура не предусмотрена Избирательным 
кодексом. Устно просил председателя 
комиссии (одновременно начальни-
ка отдела организационно-кадровой 
работы исполкома) Михаила Мешкуро 
предоставить мне возможность хотя 
бы бегло осмотреть листы с подписями 
за А.Лукашенко. Понимания не нашел. 
Невольно закрадывается сомнение: а 
достоверны ли эти подписи, а имеется 
ли в наличии заявленное число?

Логика власти
В сногсшибательных, но малоре-

альных заявленных цифрах подпи-
сей в поддержку А.Лукашенко есть 
своя логика. Во-первых, власть таким 
образом мостит дорожку к очередной 
«элегантной победе» – мол, уже 60 
процентов поддерживают «бессмен-
ного». Немного агитации, обещаний, 

политических единоборств без пра-
вил – и вот уже 84,6 процента 9 авгу-
ста вполне можно объявить.

Во-вторых, подобные цифры 
должны деморализовать соперников 
и склонить «болото» к примыканию к 
«большинству».

В-третьих, местечковые элиты 
таким образом заявляют о своей мак-
симальной лояльности к нынешне-
му лидеру. Показывают, что готовы 
доводить цифры до абсурда, лишь бы 
наверху не заподозрили в «сговоре».

Согласитесь, что поверить в 2 мил-
лиона достоверных и добровольных 
подписей за А.Лукашенко от Орды и 
в 13.515 от Прудниковой в Кричеве 
– не просто трудно, а невозможно. 
Слишком много власть наделала за эти 
годы ошибок, стала далека от нужд 
людей, забронзовела, очень многое 
скрывает. И этот год ярко показывает, 
как изменилось общество, его запросы 
и как возросли надежды.

Сергей НЕРОВНЫЙ.
г.Кричев.

– Александр Владимирович, 
в интернете широко разо-
шлось видео о том, как вас с 
Дмитрием Лаевским не пускают 
в ДФР к задержанному Виктору 
Бабарико. Есть ли какая-то реак-
ция адвокатского сообщества на 
это? И отреагировала ли на дан-
ный факт Генпрокуратура?

– В Генпрокуратуру была пода-
на жалоба в тот же день. Ответ 
нам еще не поступал.

Что касается адвокатского 
сообщества, то около ста адво-
катов подписали обращение в 
Белорусскую республиканскую 
коллегию адвокатов с просьбой 
отреагировать на участившиеся 
случаи нарушения прав адвока-
тов. Среди таких нарушений был 
указан и недопуск нас в ДФР. Это 
была инициатива самих адвока-
тов. О какой-либо выраженной 
позиции органов адвокатского 
самоуправления по этому вопросу 
я не читал.

– Три месяца адвокаты не мог-
ли попасть в СИЗО КГБ – якобы 
из-за коронавируса. Хотя сообща-
лось, что следователи в этот пери-
од могли общаться с постояльцами 
изолятора. Могут ли сейчас адво-
каты беспрепятственно встре-
чаться со своими подзащитными 
в изоляторе? Ограничивается ли 
как-то время этих встреч?

– Сегодня изолятор КГБ 
открыт для посещений с соблю-
дением рекомендаций ВОЗ. Но 
не разрешен другой многолетний 
вопрос – как посетить человека, 
если в день в изолятор пропуска-
ют не более 3–4 адвокатов? С уче-
том количества содержащихся в 
нем лиц этого явно недостаточно. 
И решение этой проблемы можно 
найти. Никто ведь не жалуется на 
подобные проблемы в изоляторах, 
входящих в структуру МВД.

Что касается времени встреч, 
то оно не ограничено. Но сами 
адвокаты, зная проблему, готовят-
ся к встречам заранее, работают 
оперативно, чтобы больше людей 
смогло получить необходимую 
помощь. Понимают это и клиен-
ты, ведь они в изоляции в одина-
ковом положении.

– В 2010 году адвокаты не 
могли прорваться в СИЗО, что-
бы увидеть экс-кандидата в пре-
зиденты Владимира Некляева. 

В то время в следственном изо-
ляторе было только два кабине-
та для встреч, но они все время 
были заняты. Теперь тоже при-
ходится с ночи занимать очередь 
на посещение СИЗО. Почему во 
время каждой президентской 
кампании адвокаты сталкивают-
ся с одной и той же проблемой?

– Просто во время президент-
ской кампании повышенное вни-
мание к кандидатам, и они зача-
стую либо до, либо после выборов 
оказываются под стражей. И тогда 
всплывают такие факты, которые 
кажутся вопиющими. Если же 
быть объективным, то проблема 
посещения лиц, содержащихся в 
СИЗО КГБ, возникает не только 
в период кампании по выборам 
президента.

Адвокаты, которые работают 
по уголовным делам, расследуе-
мым КГБ, с этим сталкиваются 
периодически. Кто-то из адвокатов 
пишет жалобы и председателю КГБ, 
и в прокуратуру, а кто-то – нет. 
Проще поставить условие род-
ственникам: занимайте очередь – 
схожу на свидание. С моей точки 
зрения, это неправильно. Прямая 
обязанность защитников – соблю-
дение прав их клиентов. Если пра-
ва нарушаются, то нужно об этом 
заявлять и писать. Как видно из 
последних событий, связанных с 
делом Виктора Бабарико, жалобы 
и широкое освещение этой про-
блемы возымели эффект. Изолятор 
открыт для посещения адвоката-
ми своих подзащитных, которые 
должны быть признательны за это 
Бабарико. Правда, работает изоля-
тор в прежнем режиме.

– Адвокат Дмитрий Лаевский 
недавно рассказал, что после 
того, как он взялся за дело 
Виктора Бабарико, буквально на 
второй или третий день часть 
коллег заявила о выходе из его 
адвокатского бюро. Как проком-
ментируете этот факт? Адвокаты 
сторонятся политических дел, 
опасаясь за свою карьеру?

– Думаю, мои комментарии по 
поводу выхода адвокатов из бюро 
будут не совсем этичны. Что каса-
ется «политических дел», то тако-
го юридического понятия у нас 
нет. Дела, о которых вы говорите, 
– уголовные.

Относительно того, сторонят-

ся ли адвокаты дел в отношении 
тех, кто пожелал участвовать в 
политической жизни страны, 
ничего конкретно сказать не 
могу. Насколько я осведомлен, все 
такие лица нашли себе защитни-
ков. Здесь нужно понимать, что 
адвокатов выбирают и приглаша-
ют граждане, а не наоборот.

– Вы говорили, что адвокаты 
направили обращение председа-
телю БРКА Виктору Чайчицу по 
поводу систематического нару-
шения своего права на общение 
с клиентами. Уже есть официаль-
ный ответ?

– Как я понимаю, чтобы дать 
мотивированный ответ, предсе-
датель БРКА запросил сведения 
от подписантов о том, какие лич-
но они предприняли действия 
по восстановлению прав и како-
ва реакция на это правоохрани-
тельных органов. Я и мои коллеги 
свои ответы с перечнем наруше-
ний и предпринятых действий 
уже направили.

– В одном из недавних ком-
ментариев Чайчиц посоветовал 
адвокатам не вредить самим 
себе: «Не создавайте себе ненуж-
ного пиара и помните: зачастую 
по действиям и высказываниям 
одного адвоката оценивается 
адвокатура всей страны. Не вре-
дите институту адвокатуры!» 
На ваш взгляд, что может улуч-
шить имидж белорусской адво-
катуры?

– Не знаю, что имел в виду 
Виктор Иванович. Если брать 
проблему с посещениями в СИЗО 
КГБ, то эта проблема существует 
уже не один год.

В марте 2020 года мной 
направлялось обращение пред-
седателю БРКА в котором осве-
щалась ситуация с посещением 
СИЗО КГБ, проблема допуска в 
СИЗО с момента принятия пору-
чения на защиту, режима рабо-
ты кабинетов для посещения. 
Например, кабинеты для посеще-
ния в изоляторах МВД работают 
с 8 утра, и ты реально можешь 
работать с этого времени. В КГБ 
же за первым адвокатом приходят, 
как правило, в 10.30–11.00.

Кстати, к обращению адво-
катов прилагались конкретные 
предложения и варианты реше-
ния многолетней проблемы. 

Предложения подписаны некото-
рыми адвокатами, находившими-
ся в эти дни в бюро пропусков. 
Эти проблемы реально создают 
препятствия в реализации права 
на защиту. И если это пробле-
ма техническая или финансовая, 
то она разрешима. Ответа на это 
обращение из БРКА не поступало.

– Есть мнение, что адвокаты 
не должны выставлять свою бес-
помощность напоказ: мол, что 
люди подумают, к кому идти за 
защитой, если с адвокатами так 
обходятся?

– Адвокаты обязаны говорить 
правду людям. Нам нечего стыдить-
ся за то, как соблюдают закон долж-
ностные лица правоохранительных 
органов, ведущих расследование 
либо осуществляющих надзор за 
расследованием и соблюдением прав 
граждан. Мы должны совершать все 
предусмотренные законом действия 
по защите клиента и реализации 
им его прав. Беспомощность про-
является как раз таки в бездействии, 
инертности адвокатов. А обходят-
ся так скорее не с адвокатами, а с 
людьми. Ведь их права нарушаются 
в первую очередь.

– После последних событий 
в соцсетях Беларусь часто назы-
вают страной «бесконечного без-
наказанного беспредела». Вы 
согласны с таким определением?

– Это не юридический термин. 
И как адвокат я могу комменти-
ровать конкретные ситуации, 
которые связаны с моей деятель-
ностью. На нарушения, которые 
совершаются в отношении моих 
клиентов, я, как и большинство 
моих коллег, реагирую всеми 
законными способами. А как на 
это реагируют другие уполномо-
ченные лица – их проблема. Они 
получают зарплату из бюджета, 
который формируется за счет 
налогов граждан, не произво-
дя никакого продукта, и исклю-
чительно за то, чтобы стоять на 
страже Конституции и законов.

– Расскажите, какие новости 
есть по делу Виктора Бабарико? 
Его допрашивают? Как его 
состояние здоровья, настроение? 
Сколько человек с ним в каме-
ре? Не угнетает ли его тюремный 
быт?

– Мой коллега Дмитрий 
Лаевский уже несколько раз посе-

щал его в СИЗО. С его слов знаю, 
что со здоровьем всё нормаль-
но. Быт, камера – как у всех. Эти 
вопросы Бабарико волнуют мень-
ше всего. Он волевой, сильный 
человек. Переживает за родных и 
близких людей, за людей, кото-
рые отдали за него свои голоса в 
надежде изменить жизнь страны в 
лучшую сторону.

– Нашли ли в доме Бабарико 
при повторном обыске потайные 
комнаты?

– Насколько мне известно, ни 
потайных комнат, ни сейфов не 
обнаружено. Вообще, было бы 
странно руководителю банка дер-
жать деньги и ценности дома, а не 
в своем банке.

– На какие свои жалобы по 
делу Бабарико вы до сих пор не 
получили ответа?

– Ни на одну жалобу в 
Генеральную прокуратуру ответ 
пока не получен.

– Известные деятели куль-
туры подписали письмо в под-
держку Бабарико и его сына с 
просьбой не ограничивать их 
свободу. Есть ли шансы на то, 
что им изменят меру пресече-
ния и освободят под залог или 
домашний арест?

– Такие ходатайства уже гото-
вятся и будут заявлены в ближай-
шие дни. Но есть и такая мера 
пресечения, как личное поручи-
тельство. Мы намерены исполь-
зовать и ее. Но письмо в интерне-
те не может быть процессуально 
оформлено. Это сродни разго-
ворам на кухне и активности в 
соцсетях. Поэтому все граждане, 
готовые поручиться за Виктора 
Дмитриевича, должны будут 
встретиться с адвокатами. Мы 
разъясним им положения закона и 
получим от них собственноручно 
написанные заявления, которые 
потом предоставим органу рассле-
дования. Когда придем к выводу 
о необходимости таких действий, 
мы известим общественность.

– Как думаете, дойдет ли дело 
Бабарико до суда? И если да, то 
как скоро?

– Я уверен, что финал уголов-
ного дела для Виктора Бабарико 
будет положительным, на какой 
бы стадии он ни произошел – рас-
следования или суда.

Марина КОКТЫШ.

Многія людзі ў роспачы: як гэта 
так, Віктару Бабарыку скасавалі 
больш за 200 тысяч подпісаў у яго 
падтрымку, а нейкай Канапацкай 
“прыпісалі” не адзін дзясятак тысяч, 
каб толькі пакінуць яе ў прэтэндэн-
тах на далейшы ўдзел у выбарчай 
кампаніі. Усе стрэлы ляцяць у бок 
спадарыні Ярмошынай, старшыні 
Цэнтральнай выбарчай камісіі.

А ці яна адна вінавата ў тым, 
што творыцца падчас прэзідэнцкіх 
выбараў? Калі гаварыць пра вера-
годнасць фальсіфікацый, то яны, я 
лічу, бяруць пачатак з тэрытарыяль-
ных камісій. Чаму, скажам, у той жа 
Канапацкай подпісаў больш, чым яна 
палічыла? Вось мая версія. Зверху 
была спушчана каманда: Ганна любым 
чынам павінна апынуцца ў якасці спа-
рынг-партнёра Аляксандра Лукашэнкі. 
А сабраць 100 тысяч подісаў у сваю 
падтрымку яна, вядома ж, не змаг-
ла. І пачалі тэрытарыяльныя камісіі, 
а дакладней – мясцовая вертыкаль, 
накручваць лічбы. Вось і перакруцілі. 
Спадарыня Ярмошына абвясціла 
вынік – на некалькі дзясяткаў тысяч 
больш, чым агучыла сама Канапацкая. 

Давялося нейкім чынам ратаваць яе 
рэнамэ: маўляў, яна не мела дакладнай 
інфармацыі ад каардынатараў сваіх 
ініцыятыўных груп.

Толькі дурань можа паверыць у 
такое тлумачэнне. Ды штаб любога 
прэтэндэнта на пасаду Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь мноства разоў 
пераправерыў кожны падпісны ліст, 
падбіў агульны рахунак і толькі 
пасля гэтага пайшоў з адпаведнымі 
паперамі ў тую ж Цэнтральную 
выбарчую камісію. І невыпадкова 
тая ж Ганна Канапацкая публічна 
заявіла, што яе каманда сабрала каля 
110 тысяч подпісаў (хоць і такая 
лічба нерэальная), не падазраючы, 
что ўлады ёй прыпішуць немалую 
колькасць дадатковых.

Больш як за дваццаць пяць гадоў 
у нас падчас выбарчых палітычных 
кампаній усялякае было, але каб 
такое!.. На гэты раз праўладная вер-
тыкаль пераўзышла сама сябе. Яе 
“дасягненні” яўна трапяць у Кнігу 
рэкордаў Гінеса. А беларускі народ 
дасць ім ацэнку тады, калі ў краіне 
ўсталюецца дэмакратыя.

Сяргей КАРПІЦКІ.

ПЕРАСЛЕД

Затрыманыя 3 ліпеня ў 
Гомелі маладыя гамяльчанкі 
Алена Давыдава і Святлана 
Нарскіна амаль паўсутак 
правялі ў міліцыі.

Першую, фельчарку Алену 
Давыдаву, бліжэй да абе-
ду затрымалі ў Навабеліцкім 
раёне Гомеля. За жанчы-
най сачылі “ціхушнікі”, і, як 
толькі яна выйшла з дома, 
пад’ехала міліцэйская машы-
на з бартавым нумарам 4447. 
Двое міліцыянераў ў святоч-
ных белых кашулях, яшчэ адзін 
у паўсядзённай форме і двое 
ў цывільным адзенні гвалтам 
зацягнулі Алену ў міліцэйскую 
машыну. Чуваць быў жаночы 
крык: “Фашысты!”

Алену адвезлі у Навабеліцкі 
РАУС і трымалі ва ўнутраным 
дворыку да позняга вечара. Яе 
ўвесь час вартавалі чацвёра 
міліцыянераў.

Алена тлумачыла, што 
іх дзеянні незаконныя, яны 
ўчыняюць злачынства, якое 
не мае тэрміну даўніны. Праз 
тры гадзіны пасля затрымання 
жанчына пачала патрабаваць, 
каб яе выпусцілі. Але гэтага не 
адбывалася. Пазней прыйшоў 
нейкі міліцэйскі начальнік і 
паведаміў, што будзе складзены 
пратакол аб адміністрацыйным 
правапарушэнні.

– Я патрабавала абаронцу ці 
законнага прадстаўніка, напісала 
дзве скаргі. Адміністрацыйную 
справу супраць мяне так і не 
распачалі. Пратэстуючы, я ўвесь 
час стаяла. Мне прапаноўвалі 
стул, ваду і нават паесці, але я 
адмовілася. У 21.30 ад доўгага 
перанапружання мне стала 
дрэнна. Выклікалі “хуткую дапа-

могу”.
Калегі-медыкі (Алена пра-

цуе фельчаркай на станцыі 
хуткай медыцынскай дапамогі) 
аказалі ёй патрэбную дапамогу 
і далі папіць. У 23.10 Давыдаву 
адпусцілі. Яна напісала зая-
ву ў пракуратуру з патраба-
ваннем вызначыць асоб, якія 
беспадстаўна ўтрымлівалі яе ў 
міліцыі 12 гадзін, і прыцягнуць 
іх да крымінальнай адказнасці.

Гамяльчанку Святлану 
Нарскіну таксама затрымалі 
3 ліпеня. Сябар Святланы 
зняў на відэа тых, хто гэта 
рабіў, – міліцыянеры-кіроўцы 
Аляксандр Хмялёў і Андрэй 
Сянькоў, лейтэнант Ігар 
Бачкоў, міліцыянер Леанід 
Ткачоў.

Святлану ўтрымлівалі ў 1-м 
аддзяленні Цэнтральнага РАУС, 
незаконна пазбавіўшы свабоды 
амаль на 9 гадзін. Яна распавяла, 
што пыталася ў міліцыянераў, 
дзеля чаго яны прыйшлі слу-
жыць у міліцыю – законы пару-
шаць, пастухамі быць ці пара-
дак сцвярджаць?

Лейтэнант Ігар Бачкоў урэш-
це заявіў затрыманай жанчыне, 
што яна апынулася ў міліцыі, бо 
раней “была на мітынгу”.

Святлана не адмаўляла, 
што хадзіла на пікеты па збо-
ры подпісаў за альтэрнатыўных 
вылучэнцаў у кандыдаты на 
пасаду прэзідэнта, цікавілася, 
як бачаць яны вырашэнне шмат 
якіх надзённых праблем, у тым 
ліку і з беларускай мовай.

– Нават цыганы, якія не 
маюць сваёй дзяржавы, ведаюць 
сваю мову, а большасць грамад-
зян Беларусі – не. Гэта ж ненар-
мальна, – кажа Святлана.

Ад жанчыны патрабавалі 
здаць мабільнік, а яна ў сваю 
чаргу заяўляла пра неабходнасць 
звязацца з МУС праз тэлефон 
даверу.

Урэшце на патрабаванне 
Нарскінай супрацоўнік аддзя-
лення міліцыі Аляксандр 
Хлябцоў склаў пратакол апы-
тання пацярпелай. Што з ім буд-
зе надалей, Святлане не вядома.

У чэрвені за ўдзел у акцыі 
салідарнасці ў падтрымку 
Сяргея Ціханоўскага Святлану 
Нарскіну на падставе пратакола 
міліцыі суд Цэнтральнага раё-
на пакараў адміністрацыйным 
штрафам у памеры 270 рублёў. 
Яшчэ адзін штраф на 540 рублёў 
вынес суд Чыгуначнага раёна за 
гутаркі з гараджанамі і раздачу 
ўлётак – гэта кваліфікавана як 
падрыхтоўка да несанкцыяна-
ванага масавага мерапрыемства. 
Пасля судоў Святлана засталася 
без працы – сваякі жанчыны-
інваліда, якую яна даглядала, 
заявілі, што больш не маюць 
патрэбы ў яе паслугах.

Не занята пакуль на працы 
і фельчарка Алена Давыдава. 
На сёлетніх прэзідэнцкіх выба-
рах яна мелася стаць “канды-
датам пратэсту” ад каманды 
Мікалая Статкевіча. Напярэдадні 
рэгістрацыі ініцыятыўнай гру-
пы, як лічыць Давыдава, яе 
наўмысна зрабілі спачатку кан-
тактам першага ўзроўню хвора-
га на каранавірус, а затым і саму 
прызналі хворай, прымусіўшы 
такім чынам 21 дзень знаходзіцца 
на самаізаляцыі. Аднак, няглед-
зячы на афіцыйны дыягназ, 
бальнічны ліст ёй не выдалі і да 
працы зараз не дапускаюць.

Анатоль ЛІПСКІ.

ГДЕ эТО ВИДАНО…

Цифры пляшут и смеются

РЕЗОНАНС

Кто не слышал о молодом успешном 
драматурге Андрее Курейчике! Но, ока-
зывается, он позиционирует себя еще и 
как политический блогер. Решил послу-
шать я его на днях по одному из интер-
нет-каналов и, признаюсь, уже через 
минуту-другую невольно подумал: ну 
это же настоящий пророк, спаситель 
нации! Америку не открывает – кто не 
знает, что реальных демократических 
выборов у нас нет, революции из-за 
большой ее цены не предвидится, – но 
Курейчик, судя по первым его фразам, 
понимает, как добиться в Беларуси пере-
мен, как бескровно, мирно поменять 
авторитарную власть на более справед-
ливую, более эффективную. Небось, 
своим ошеломляющим открытием вот-
вот наповал свалит, а точнее – осчастли-

вит не только меня, но и миллионы дру-
гих граждан, которые ждут не дождутся 
светлого будущего.

Но каково же было мое разочарова-
ние, когда я дослушал пламенную речь 
Курейчика до конца. Весь его оратор-
ский пафос свелся к одному: давайте, 
друзья, создавать партии численно-
стью двести и более тысяч человек. Это 
же будет грандиозная силища, перед 
которой никакая власть не устоит! 
Представьте себе, заострял внимание 
Андрей: в стране имеется пять таких 
партий – миллион активных граждан, 
нацеленных на демократическое пере-
устройство государства, – перемены 
неизбежны!

И тут, слушая Курейчика, я не 
выдержал и воскликнул: флаг тебе в 

руки, Андрей! Ты доказал, что можешь 
писать остросюжетные сценарии, ста-
вить хорошие фильмы, а теперь возь-
ми и создай политическую партию 
численностью двести тысяч человек. 
Да ладно двести тысяч – хотя бы сто 
тысяч. Ты что, дорогой, не знаешь, что 
за последние примерно двадцать лет 
Министерство юстиции не зарегистри-
ровало в стране ни одной новой пар-
тии? Сколько лет бьются приверженцы 
христианской демократии, чтобы их 
узаконили, – безрезультатно. Правящую 
власть устраивают те виртуальные пар-
тии, которые когда-то по ее инициативе 
были зарегистрированы для видимости, 
чтобы демонстрировать: вот, мол, и в 
Беларуси присутствует демократия. Те 
несколько партий, которые претендуют 

на оппозиционность, всячески дискри-
минируются, угнетаются. Они факти-
чески не развиваются, влачат жалкое 
существование, не играют никакой роли 
на политическом поле.

А ты, Андрей, говоришь о созда-
нии пяти партий численностью по две-
сти тысяч человек в каждой! Думаешь, 
одного твоего призыва достаточно, что-
бы завтра или через полгода-год они 
появились? Романтик ты, мечтатель! 
Хотя мечтать невредно, но в жизни осу-
ществить задуманное не так-то просто.

Впрочем, Андрей, возьмись за реа-
лизацию своей поистине фантастиче-
ской идеи. А вдруг получится? И я тогда 
первым сниму перед тобой шляпу!

Михаил КОНЦЕВОЙ, гражданин 
либеральных взглядов.
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ГДЕ ДМИТРИЙ ЗАВАДСКИЙ?
20 лет назад, 7 июля 2000 года, телеоператор Дмитрий Завадский поехал в аэропорт встречать своего коллегу Павла Шеремета. С тех пор никто не видел его ни живым, ни мертвым.

За похищение Завадского осуждены двое бывших сотрудников спецподразделения МВД «Алмаз» Валерий Игнатович и Максим Малик. Но что случилось с Завадским после похищения?
«Народная Воля» вместе со вдовой Дмитрия и адвокатом, который в суде представлял интересы Светланы Завадской, вспомнила некоторые любопытные моменты дела,  

о которых многие за эти годы, скорее всего, успели забыть. А зря.

Доехал или нет?
6 июля 2000 года Дмитрию 

Завадскому позвонил из 
Москвы Павел Шеремет и 
попросил приехать за ним в 
аэропорт. Ничего удивитель-
ного в этой просьбе не было 
– Завадский часто встречал 
Шеремета, когда тот прилетал 
в Минск.

7 июля 2000 года около 10 
часов утра Дмитрий вышел 
из дома и поехал в аэропорт. 
Позже его автомобиль обна-
ружили в аэропорту – точно в 
том месте, где он парковал его 
всегда, когда туда приезжал.

Видел ли кто-то Завадского 
в аэропорту? Адвокат Сергей 
Цурко в суде отметил: право-
охранителями «был установлен 
водитель автомобиля «Опель» 
цвета металлик. И со слов 
этого водителя, автомобиль 
Завадского появился в аэропор-
ту после 10 часов. К сожале-
нию, данных водителя, а так-
же фамилию, имя, номер авто-
мобиля офицер почему-то не 
записал. Осталось невыяснен-
ным, видел ли этот водитель, 
кто подъехал на автомобиле, 
в котором часу точно был при-
паркован автомобиль. Это 
очень существенное обстоя-
тельство, и, к большому сожа-
лению, несмотря на то, что 
расследование факта исчезно-
вения Д.Завадского началось в 
тот же день, следствие даже 
не пыталось установить лич-
ность владельца автомобиля 
«Опель». В материалах дела 
нет данных, что кто-то 
пытался найти этого важного 
свидетеля, который, возможно, 
помог бы ответить утверди-
тельно на вопрос, доехал ли 
Дмитрий Завадский до аэро-
порта или он был кем-то пере-
хвачен по дороге в аэропорт.

Это очень важно при уста-
новлении всех обстоятельств 
случившегося. Так как по распо-
ложению автомобиля в аэропор-
ту можно предположить, что 
Завадский все-таки сам доехал 
и припарковал автомобиль».

При осмотре автомобиля 
криминалистами выяснилось, 
что там вообще нет отпечат-
ков пальцев – они были очень 
профессионально кем-то стер-
ты и с ручек автомобиля, и с 
руля, и даже с автомагнитолы, 
которую нашли под пассажир-
ским сиденьем.

«Довольно ограниченное 
количество лиц знало о при-
вычке Димы доставать маг-
нитолу и прятать ее там, – 
говорит адвокат. – Поэтому 
у меня до сих пор сомнения: 
доехал он до аэропорта или, 
может, просто не успел ее 
достать?”

Накануне похищения за 
домом Дмитрия Завадского 
следили, свидетели опознали 
несколько человек, среди кото-
рых был и сотрудник Службы 
безопасности президента, 
которую возглавлял Владимир 
Наумов, Александр Леоненко 
– у него довольно яркая внеш-
ность из-за поврежденно-
го в свое время носа. После 
похищения Завадского был 
составлен фоторобот чело-
века, очень похожего на 
Леоненко. Его арестовали, 
но затем исключили из чис-
ла подозреваемых. Его роль в 
истории с Завадским до конца 
не ясна. Но, по одной из вер-
сий, которая уже не раз озву-
чивалась публично, на маши-
не Завадского в аэропорт ехал 
как раз Леоненко…

Какой мотив?
Официальная версия 

следствия такая: Валерий 
Игнатович участвовал в воен-
ных действиях в Чечне. В кон-
це 1999 года его задержали, 
сюжет об этом показали в 
новостях на НТВ. Судя по ком-
ментариям, Игнатович воевал 
на стороне чеченских боеви-
ков. В это же время в команди-
ровке в Чечне был Завадский. 
Возвратившись в Минск, он 
дал интервью «Белорусской 
деловой газете» и рассказал о 
задержании в Чечне челове-

ка, прошедшего подготовку в 
спецподразделении «Алмаз». 
Несмотря на то, что ника-
ких фамилий Завадский не 
называл, интервью вызвало 
резонанс, и Игнатович решил 
отомстить. 7 июля 2000 года 
Валерий Игнатович вместе с 
Максимом Маликом и дру-
гими неустановленными во 
время предварительного след-
ствия лицами совершили 
похищение Завадского и неза-
конно лишили его свободы.

«Игнатович и Малик свою 
вину в этом не признали и 
практически на всем протя-
жении предварительного рас-
следования и суда показаний 
не давали», – говорит адвокат 
Сергей Цурко.

В официальную вер-
сию – похищение и убийство 
Завадского офицерами спец-
подразделения МВД «Алмаз» 
из мести за интервью «БДГ» 
– не верит и семья Дмитрия.

«Я склоняюсь к тому, что 
причиной похищения стал 
фильм «Чеченский дневник», – 
говорит Светлана Завадская. – 
Он должен был выйти на ОРТ 
10 июля 2000 года. По теле-
видению крутился анонс это-
го фильма, автором которого 
являлся Шеремет. Возможно, 
наверху испугались. Не исклю-
чено, что 7 июля Диму взяли, 
чтобы узнать о содержании 
фильма, узнать, будет ли 
там что-то о Беларуси, что-
бы потом не пустить его в 
эфир. Но Дима, сидя в Минске, 
монтировать, конечно, не 
мог. Возможно, его пытали, а 
когда увидели, что не смогут 
скрыть следов, убили…»

«Когда Дима пропал, во 
время следствия тщательно 
изучали его биографию, в кото-
рой не было никаких черных 
пятен, – вспоминает Светлана 
Завадская. – Единственное, за 
что удалось зацепиться, – вот 
это Димино интервью «БДГ». 
И у меня такое впечатле-
ние, что уже потом к это-
му интервью просто подтя-
нули обвиняемых. Эта версия 
только на первый взгляд креп-
кая, но зачем бандитам было 
брать Диму в аэропорту, если 
как раз накануне он один ездил 
на рыбалку? И почему камеры, 
как назло, именно 7 июля не 
работали и пост милицейский 
в аэропорту сняли? Это все 
Игнатович сделал?

Или еще один факт. У нас 
накануне Диминого исчезнове-
ния в подъезде ограбили квар-
тиру. Соседка рассказывала, 
что в нашем подъезде как раз в 
день похищения Димы с шести 
утра стоял какой-то мужчина, 
ей это показалось странным, 
и она позвонила в милицию, 
чтобы приехали и установи-
ли его личность. Но никто не 
приехал. Вообще, в то утро, по 
свидетельствам соседей, много 
странных людей крутилось воз-
ле нашего дома, и все они, кста-
ти, были в бейсболках.

За Димой следили…
Если Игнатович брал Диму 

в аэропорту – там везде каме-
ры, зачем ему подставлять-
ся? Или он четко знал, что 
камеры работать не будут? 
Выходит, кто-то координиро-
вал процесс?

А если захват осущест-
влялся не в аэропорту, тогда 
зачем гнать машину в аэро-
порт?

Ответов на эти и другие 
вопросы мы ни в суде, ни за 20 
лет так и не получили…»

Все дело в лопатке
Валерия Игнатовича задер-

жали 3 августа 2000 года. В 
этот же день правоохранители 
провели осмотр его автомо-
биля. Однако главное веще-
ственное доказательство по 
делу – саперную лопатку – в 
багажнике «Фольксвагена-
Гольф» нашли лишь с третье-
го раза. Адвокат Цурко пред-
полагает: возможно, осмотр 
авто проводили не слишком 
опытные эксперты. Но есть 
и другая версия, которую 
озвучил экс-сотрудник КГБ 
Геннадий Угляница: важный 

вещдок подбросили. Тем более 
что нашли его в присутствии 
понятых, которые носили 
милицейскую форму.

«Свидетель суду пока-
зала, что, как технический 
сотрудник МВД, говорила сво-
ему руководству о том, что 
она в соответствии с УПК 
не может быть понятой, но, 
получив указание, присут-
ствовала в качестве понятой 
при осмотре, – говорил в сво-
ей речи в прениях Цурко. – 
Я сразу обратил внимание на 
данное нарушение, так как 
экспертным путем на лопа-
те установлен биологический 
материал, принадлежащий 
Дмитрию Завадскому, и нару-
шение закона при процессуаль-
ном закреплении такого важ-
ного доказательства в соот-
ветствии с требованиями 
закона как бы делают бессмыс-
ленным все дальнейшие юриди-
чески значимые действия по 
сбору доказательств виновно-
сти обвиняемых. Имею в виду 
заключение генетической экс-
пертизы».

Экспертиза обнаружила на 
лопате биологические следы 
Дмитрия Завадского.

По мнению некоторых, 
это может являться доказа-
тельством того, что лопата 
соприкасалась с Завадским 
– возможно, когда закапыва-
ли труп. Другие говорят, что 
обнаруженные следы – части-
цы спинного мозга, и есть вер-
сия, что лопата могла служить 
орудием убийства.

«Я спросила у следователя, 
как такое может быть, что 
лопату обнаружили лишь при 
третьем осмотре автомобиля 
человека, которого подозрева-
ют в похищении и убийстве 
людей, он почти шепотом 
сказал: мол, этой лопатой 
тело не закапывали, а выка-
пывали, – говорит Светлана 
Завадская. – Других подроб-
ностей мне добиться от него 
не удалось. Но, может, тело 
Димы все-таки нашли в авгу-
сте? Ведь об этом в своих 
интервью говорили почти все 
бывшие следователи, кото-
рые имели отношение к это-
му делу. Может, пока что-то 
выясняли, экспертизу какую-
то делали, родственникам 
просто не сообщали? А может, 
там пуля того самого рас-
стрельного пистолета была, 
поэтому решили сделать вид, 
что тела вообще нет?»

И еще пара любопытных 
деталей, на которых делает 
акцент Светлана Завадская.

«21 августа 2000 года на 
экспертизу забрали ту самую 
лопатку, кепку и часть пласт-
массового кожуха автомобиля, 
на которой были видны пят-
на бурого цвета, похожие на 
кровь, – говорит Светлана. – 
На лопатке никаких визуаль-
ных следов не было. 6 сентября 

взяли кровь у Диминых род-
ственников, 20-го – предметы 
Диминой одежды. Экспертизу 
по лопатке закончили 18 
октября 2000 года, а кожуха 
автомобиля – буквально за 
месяц до передачи дела в суд – 
4 апреля 2001 года. 10 мая 2001 
года дело было уже закрыто 
для направления в суд».

Свидетели утверждали, что 
видели машину Игнатовича 
возле дома Завадского. Правда, 
некоторые очень путались в 
своих показаниях.

«В нашем дворе она точно 
не стояла, – уверенно объясня-
ет «Народной Воле» Светлана 
Завадская. – Дело в том, что 
точно такой же бордовый 
«Фольксваген-Гольф» был у 
Диминого друга. Из нашей ком-
пании у него первого появилась 
своя машина, и мы вместе всег-
да на ней ездили на рыбалку, 
шашлыки. Потом он ее продал, 
но я всегда, если видела похожий 
«Фольксваген», присматрива-
лась: не нашего ли друга семьи 
это авто? И если бы такая 
машина стояла в нашем дворе, 
да еще несколько дней подряд, 
я не могла бы ее не заметить. 
Но ее здесь не было. Я это знаю 
точно. Многие доказательства 
в этом деле словно притянуты 
за уши…»

За закрытыми 
дверями

Судебный процесс над 
группой Игнатовича начался 
24 октября 2001 года. 

«Желающих попасть на 
суд фильтровали с особой 
тщательностью, – писали 
журналисты. – Заполонившие 
здание суда люди в форме с 
рациями были лишь видимой 
частью айсберга: главные силы 
– десятка два омоновцев – обо-
сновались внутри помещений. 
Все участники процесса были 
связаны подпиской о нераз-
глашении информации о ходе 
суда».

После приговора по делу 
Шеремет высказал свою 
версию по поводу судь-
бы Дмитрия Завадского: 
«Дмитрия нет в живых, его 
пытали, сломали позвоноч-
ник и решили добить – ина-
че невозможно было скрыть 
это преступление. От него 
добивались, что ему известно 
о секретных операциях бело-
русских властей на Кавказе 
и в Чечне». Озвучивая перед 
журналистами эту версию, 
Шеремет сослался на инфор-
мацию, полученную от экс-
генпрокурора Олега Божелко 
– они встречались, когда 
Божелко какое-то время жил 
в монастыре под Ярославлем.

Кстати, именно Божелко 
заказывал у генпрокурора 
России спецтехнику по поиску 
трупов – этот документ был 
в материалах дела Завадского. 

Правда, до использования 
этой техники так и не дошло 
– Божелко вместе с тогдаш-
ним председателем КГБ 
Владимиром Мацкевичем 
отправили в отставку. А 
новый генпрокурор – Виктор 
Шейман, которого между-
народная общественность 
считает причастным к исчез-
новению Юрия Захаренко, 
Виктора Гончара, Анатолия 
Красовского и Дмитрия 
Завадского, – запрос на спец-
технику отменил.

Экс-генпрокурор Божелко 
живет в Минске. Никаких 
публичных заявлений по 
поводу громких исчезновений 
он так и не сделал.

Что за фотография?
6 ноября 2001 года в суде 

один из обвиняемых по уго-
ловному делу так называе-
мой банды Игнатовича быв-
ший курсант Академии МВД 
Алексей Гуз потребовал, что-
бы в суде допросили оперупол-
номоченного Заводского РУВД 
Гриба. Как говорится в отчете 
адвоката Светланы Завадской 
за этот день, при задержании 
этот самый опер показывал 
ему фотографию обнажен-
ного трупа – якобы Дмитрия 
Завадского. Видимо, отвечая 
на уточняющий вопрос в суде, 
Гуз заметил, что не помнит, на 
каком фоне (в помещении или 
нет) было сделано фото.

«Гриб заслуживает того, 
чтобы быть допрошенным 
в суде в качестве свидетеля 
по делу», – такой вывод сде-
лал тогда адвокат Завадской. 
Однако сегодня адвокат уже 
не помнит, вызывали ли опе-
руполномоченного Гриба в суд 
и если нет, то почему.

Версию о том, что труп 
Дмитрия Завадского все-
таки был найден, выска-
зывали в своих интер-
вью и экс-сотрудники КГБ 
Геннадий Угляница и Андрей 
Жерносек, которые уже давно 

живут за границей: «Именно 
труп Завадского сыграл ту 
роль, из-за которой генпро-
курор Олег Божелко принял 
активное участие в разра-
ботке Дмитрия Павличенко 
и пошел за санкцией на арест 
Виктора Шеймана».

О том, что труп Завадского 
был найден, в 2001 году гово-
рили и бывшие сотрудни-
ки прокуратуры Дмитрий 
Петрушкевич и Олег Случек.

Петрушкевич работал в 
следственной группе по рас-
следованию уголовных дел по 
факту исчезновения журнали-
ста Дмитрия Завадского. По 
его словам, когда «разраба-
тывали Игнатовича», устано-
вили, что он входил в состав 
отряда, причастного к похи-
щениям людей, руководил ими 
командир спецподразделения 
СОБР Дмитрий Павличенко.

«Павличенко был помещен 
в изолятор КГБ, где генераль-
ный прокурор Божелко лично 
с ним беседовал и требовал, 
чтобы тот сознался, где же 
все-таки находится жур-
налист Завадский. На тот 
момент следствие интересо-
вал больше всего Завадский, 
– рассказывал Петрушкевич. 
– От Павличенко, после того 
как с ним побеседовал Божелко, 
поступила информация, что 
труп Завадского находится 
в районе Северного кладби-
ща. Вероятнее всего, там же 
находятся и пропавшие бело-
русские политики – Захаренко, 
Гончар, бизнесмен Красовский».

Под грифом 
«секретно»

Часть материалов по делу 
Завадского слушалась в осо-
бом режиме. На этих засе-
даниях, например, адвокат 
Сергей Цурко присутствовать 
не мог – у него не было досту-
па к государственной тай-
не. А второй адвокат Игорь 
Аксенчик, представлявший 
интересы матери Завадского, 

на эти секретные заседания 
был допущен. 13 февраля 2002 
года он заявил журналистам, 
что «главные фигуранты по 
делу группы Игнатовича еще 
ждут своего суда». И рас-
сказал о желании некоторых 
высокопоставленных чинов-
ников уничтожить документы 
из уголовного дела, имеющие 
отношение к исчезновению не 
только Дмитрия Завадского, 
но и Юрия Захаренко, 
Виктора Гончара и Анатолия 
Красовского. Аксенчик имел 
в виду нашумевшие рапор-
ты экс-начальника ГУКМ 
МВД генерал-майора мили-
ции Николая Лопатика и 
начальника СИЗО №1 Олега 
Алкаева. Эти документы, 
заявил Аксенчик, исчезли из 
материалов уголовного дела 
«после незаконного вмеша-
тельства Лукашенко в ход 
следствия и отстранения от 
него генерального прокурора 
Божелко и председателя КГБ 
Мацкевича».

Любопытный момент, 
на который действительно 
мало кто обратил внимание: 
«расстрельный» пистолет 
изымался и направлялся на 
криминалистическую экс-
пертизу именно по делу 
Дмитрия Завадского и других 
– №414100.

«Для меня до сих пор 
вопрос, почему расстрельный 
пистолет изымался по уголов-
ному делу Агаевых, Насибовых, 
Самойлова и Завадского? 
– комментирует Светлана 
Завадская. – Их всех рас-
стреливали из этого писто-
лета? Экс-командира СОБРа 
Дмитрия Павличенко тоже 
задерживали именно по это-
му делу. Я в свое время спра-
шивала у следователя, почему 
тех материалов, копии кото-
рых попали в прессу вместе с 
рапортом Лопатика, не было в 
уголовном деле Димы. Он отве-
тил, что эти бумаги к моему 
делу якобы не имеют никакого 
отношения. Но тогда почему 
пистолет, которым приво-
дили в исполнение смертные 
приговоры, изымали именно по 
делу Завадского?»

«У меня по каждому предъ-
явленному доказательству 
обвинения нет четкой ясно-
сти в виновности Игнатовича 
и Малика, – говорил во вре-
мя своей речи в суде адвокат 
Светланы Завадской Сергей 
Цурко. – Буквально по каждо-
му факту сомнения не только 
и не столько основаны на при-
веденных мной нарушениях, но 
и на достаточно противоре-
чивых и путаных показаниях 
свидетелей как на следствии, 
так и в суде…

Остался неразрешенным 
главный для моей доверитель-
ницы Светланы Завадской 
вопрос: что произошло с ее 
мужем и где он сейчас? Весь 
ход судебного процесса не смог 
дать ответ на этот вопрос. 
Принять версию обвинения 
не могу, полагаю недостаточ-
но убедительности в имею-
щихся фактах. Вина обвиня-
емых Игнатовича и Малика 
в похищении оператора ОРТ 
Дмитрия Завадского не дока-
зана. Хотя и могу допустить 
мысль, что обвиняемым 
известно о судьбе Дмитрия 
Завадского».

14 марта 2002 года 
Игнатовича и Малика по сово-
купности совершенных пре-
ступлений приговорили к 
пожизненному заключению.

Дело в отношении неуста-
новленных лиц, которые, как 
предполагается, лишили жиз-
ни Дмитрия Завадского, было 
выделено в отдельное про-
изводство, но за 20 лет этих 
лиц никто так и не установил. 
Труп Дмитрия Завадского не 
найден. Недавние призна-
ния экс-бойца СОБРа Юрия 
Гаравского, который рас-
сказал о своем соучастии в 
убийствах Захаренко, Гончара 
и Красовского и описал воз-
можную схему устранения 
Завадского, в Следственном 
комитете сочли неважны-
ми для того, чтобы возоб-

новить расследование дела 
Завадского. Хотя Гаравский 
называет фамилии людей, 
о которых много лет назад 
говорили те же Случек с 
Петрушкевичем и Угляница, 
рассказывая о деле Завадского. 
Например, Гаравский упоми-
нает фамилию бывшего спец-
назовца Владимира Будько, 
о допросе которого подробно 
говорил Геннадий Угляница. 

«Игнатович не убивал 
Завадского, – рассказывал он. 
– Завадский был убит подраз-
делением Павличенко. У меня 
была прямая информация, что 
СОБР воевал в Чечне и имен-
но там Завадский встретил-
ся с ними. Затем они увидели 
Завадского лицом к лицу на 
праздновании 3–4 июля. Это 
разница во времени, остава-
лись три или четыре дня до 
прибытия Шеремета. Они 
были вынуждены действовать 
без санкции с самого верха…

Когда Будько был задержан, 
он дал информацию об убий-
стве Дмитрия Завадского. 
Рассказал, как Завадского уби-
ли. И указал место, где искать 
его тело…»

Судья ушел  
в адвокаты

Дело группы Валерия 
Игнатовича рассматривал 
судья Александр Симонов. 
Симонов в 1979 году закон-
чил юрфак БГУ. Более 20 лет 
работал судьей в судах первой 
и второй инстанций. Повышал 
квалификацию в Швейцарии 
и в Германии. Некоторое вре-
мя работал в Министерстве 
юстиции – был заместителем 
министра.

Сейчас Александр 
Симонов – заведующий 
Белинюрколлегией.

Помнит ли Симонов гром-
кое дело Валерия Игнатовича? 
Фигурировал ли в матери-
алах дела рапорт генерала 
Лопатика? Допрашивали ли 
тех свидетелей, о которых 
вели речь в своих признаниях 
Жерносек и Угляница?

К сожалению, экс-судья 
отказался от откровенного 
разговора с «Народной Волей».

«Без комментариев…» – 
сказал он.

Впрочем, кто знает: может, 
Симонов напишет обо всем в 
своих мемуарах?

Время не лечит
Прошло 20 лет, а Светлана 

Завадская все равно плачет, 
когда говорит о том, что слу-
чилось с Димой.

Говорят, годы лечат…
 «Вранье! – уверенно отвер-

гает известную поговорку 
Светлана Завадская. – С года-
ми еще больше чувствует-
ся эта боль. И только хуже 
становится на душе. Потому 
что надежды уже нет… Два 
десятилетия минуло, а ниче-
го не изменилось. Следствие 
по делу приостановлено с 
2006 года, те, кто убил Диму, 
по-прежнему на свободе, тело 
Димы не найдено.

Сейчас в Следственном 
комитете мне отвечают, что 
все следственные действия по 
делу проведены в полном объ-
еме. Так а дальше что? Где 
тело?

В 2006 году расследование 
по делу было приостановлено 
и больше не возобновлялось. 
Кто следователь по тому делу, 
которое выделили в отдельное 
производство в отношении 
неустановленных лиц, мне до 
сих пор не известно. Каждый 
раз ответ на мои ходатай-
ства присылает новый клерк 
из Следственного комитета…

Просто нет политической 
воли, чтобы расследовать дела 
о громких исчезновениях. При 
нынешней власти никто не 
будет ничего расследовать, 
так как ниточка ведет в 
высокие кабинеты чиновников, 
это они заказчики и организа-
торы похищений…»

Марина КОКТЫШ.

Из личного дела
Дмитрий Завадский родился 28 августа 1972 года.
С 1994-го по 1997 год – личный оператор 

А.Г.Лукашенко.
С января 1997 года – оператор Общественного 

российского телевидения (ОРТ).
Весной 1997 года был арестован вместе с журна-

листом ОРТ Павлом Шереметом за репортаж о про-
зрачности белорусско-литовской границы и условно 
осужден на полтора года лишения свободы.

С октября 1999-го по май 2000 года работал в 
Чечне, где вместе с Павлом Шереметом снимал для 
ОРТ фильм «Чеченский дневник».

7 июля 2000 года исчез при невыясненных обсто-
ятельствах.

В качестве организаторов громких исчезновений 
называются бывший глава Совета безопасности 
Виктор Шейман, экс-глава МВД Юрий Сиваков, 
экс-глава Службы безопасности президента и экс-
министр внутренних дел Владимир Наумов, быв-
ший командир СОБРа Дмитрий Павличенко. Этим 
лицам в связи с подозрением в причастности к орга-
низации похищения людей запрещен въезд на терри-
торию США и стран Евросоюза.
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Не пазбегне кары 
Бога, а найперш 
– суда зямнога

39-гадовы жыхар Мінскага раё-
на на працягу девяці месяцаў 
прыязджаў у сталіцу і заходзіў 
у адміністрацыйныя будынкі. 
Там ён знаходзіў кабінеты, якія 
службоўцы забылі зачыніць, і 
выкрадаў грошы з сумак. У якасці 
апраўдання злодзей паведаміў, 
што 50 рублёў ён ахвяраваў чала-
веку, які прасіў міласціну…

Бандытам ён не быў адпетым – 
Несамавіты злыдзень гэты:
Не рабаваў ён з пісталетам,
А ціха «чысціў» кабінеты.
І тут, шаноўныя панове,
Не абысціся без пазнакі:
У кожнай фірме ці ўстанове
Ёсць, выбачайце, разявакі.
Такім пазносіцца цікава,
Таму яны падчас абеду,
Каб у хаўрусе выпіць кавы,
Ідуць к суседцы ці суседу.
І пачуваюцца, як дома, –
Даюць сваім калегам веры,
Замком не шчоўкаюць, вядома,
Яны, выходзячы за дзверы.
У іх нямашака і думкі,
Здагадку клёпка не данесла,
Што могуць грошы ўкрасці з сумкі
Ці з пінжака на спінцы крэсла.
Пра разявак такіх зладзюга,
Хоць не псіхолаг, добра ведаў.
Было ў яго з грашыма туга,
Як і звычайна ў дармаедаў.
Каб не ўсыхаў ручай грашовы
І каб былі на жытку сродкі,
Рабіў зламыснік ва ўстановы
Раз-пораз, так бы мовіць, ходкі.
Хадзіў дзяцюк па калідоры,
Дзе злева-справа кабінеты.
Як не закрыты з іх каторы
І ўсе мужчыны і кабеты
Сышлі з яго «на торт і каву»
Ці перакур у іх на мэце,
Сваю ганебнейшую справу
Выконваў ён у кабінеце:
Браў з сумак і кішэняў грошы,
Зграбаў чужыя тэлефоны…
Нібыта ў рыбака, харошы
Парою быў улоў ягоны.
І ад сумлення, скажам прама,
У злыдня не было дакукі…
Аднойчы ён ішоў ля храма,
Дзе жабракі цягнулі рукі.
Яны, відаць, яго кранулі:
Ці ад душы, ці проста здуру
Ён векавечнае бабулі
Падаў вялікую купюру.
Падумаў, мусібыць: «Падкіну
Бабулі на кавалак хлеба,
А мне, як лягу ў дамавіну,
Залічыць міласціну Неба».
Магчыма, будзе ўсё ж паблажка,
Як трапіць ён на суд да Бога,
Ды, безумоўна, будзе цяжка
Яму падчас суда зямнога.
Свабода застанецца ззаду
Пасля прамовы пракурора:
Драбком адзіным рафінаду
Усё ж не пасалодзіш мора…

Стымул
Сыночку маці ў клёк дзяўбе:
– Калі вучыцьмешся як след,
Дык потым тата для цябе
Скрадзе ў кагось веласіпед…
За што б’е муж?

Сяброўцы скардзіцца жанчына:
– Не разумею, ў чым прычына,
Што муж заўсёды б’е, як грушу.
Рабіць я, быццам пчолка, мушу
Усе, што ёсць у доме, справы:
І мыю, і гатую стравы,
І даглядаю добра дзетак…
– Гуляеш? 
– Ну, хіба за гэта…
Што трэба,  
тое атрымалі

…А каментатар-балабол
Далдоніў на трывожнай хвалі:
– Нам трэба гол!
Нам трэба гол!
Нам трэба –
Мы і атрымалі…
Інтэрв’ю ў фітнес-зале

– Я «скінуў» пяцьдзясят кіло вагі!
– Няўжо і праўда?
Вынік неблагі! –
«Пісака» захапілася гамонкай. –
Як удалося вам?
– Развёўся з жонкай…
Магчыма, першы

Пытаннем маналог завершыў:
– А я ў цябе мужчына першы?
Зірнула ўважліва дзяўчына
І мовіла:
– Зусім магчыма.
Такое ўражанне ў мяне,
Што бачыла цябе раней…
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П О Ш Т А

кАЛОНкА 
АЛЕСя НяЎВЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА–ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
кАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕТкУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

ПРОБЛЕмА!

АБРАкАДАБРА

ОСТРЫЙ ВЗГЛяД

Не нужна попу гармонь, а «Белгослесу» – идеолог
Слышали что-нибудь о такой 

организации, как РУП «Белгослес»?
Не слышали?
Честно говоря, и я раньше не 

слышал. Но на днях прочитал о ней 
в главной президентской газете, 
которая еще недавно называлась 
«Советская Белоруссия», а теперь 
«Беларусь сегодня». Вообще-то, 
меня привлекла не столько сама 
статья, сколько фотография к 
ней. На снимке – интеллигентно-
го вида мужчина, внизу подпись: 
«Заместитель генерального дирек-
тора по идеологической работе 
РУП «Белгослес» Юрий Греков».

Может, и не обратил бы я вни-
мания на название предприятия 
(лесное дело, что-то с лесом свя-
зано), но вот зацепило, что некто 
Юрий Греков – не просто заме-
ститель генерального директора, а 
именно по идеологической работе. 
Что ж это за фирма, среди сотруд-
ников которой обязательно нужно 
проводить идеологическую рабо-
ту? Не связаны ли они с государ-
ственными секретами, какими-то 
сверхтайнами технологического, 
коммерческого и иного характера?

Чем больше я задавался таки-
ми вопросами, тем скорее хотелось 
узнать, чем все же занимается РУП 
«Белгослес». Оказывается, ответ 
дается в самом начале публикации: 

«Ежегодно их силами (имеется в виду 
подразделениями предприятия. – 
Авт.) проводится лесоустройство на 
площади порядка 1 миллиона гекта-
ров». Точнее, специалисты шести экс-
педиций – четырех минских, одной 
гомельской и одной витебской – 

инвентаризуют все наши леса.
Спросите: а при чем здесь иде-

ологическая работа? Вот и я об 
этом. Какая идеология может быть 
в лесу? Люди, которые занимаются 
инвентаризацией дубрав, сосно-
вых, еловых, ольховых, березовых 

и иных зеленых массивов, должны 
в первую очередь, как мне кажется, 
обладать теми профессиональны-
ми знаниями, которые им препод-
несли преподаватели в высших и 
средних учебных заведениях. Да и 
как проводить среди них идеоло-

гическую работу, если они разбре-
даются по всем лесам?

Читатели «Народной Воли» 
наверняка уже догадались, к чему 
я клоню. Образно говоря, попу не 
нужна гармонь, а тем, кто в лесных 
чащах занимается инвентаризаци-
ей деревьев разных пород, – идео-
логические назидания господина-
товарища Юрия Грекова. Но как же 
– президентской директивой про-
писано, чтобы в каждом маломаль-
ском предприятии у генерального 
директора (или просто у директора) 
был заместитель по идеологической 
работе. Был же когда-то почти в 
каждом колхозе-совхозе секретарь 
парткома. Ничего, что он в основ-
ном занимался сбором членских 
взносов и накрытием стола, когда 
приезжало районное или областное 
начальство. Юрий Греков, пожалуй, 
взносами не занимается, да и ска-
терть-самобранку на поляне или 
на капоте машины не расстилает. 
Тогда же в чем заключаются его 
функции? А это уже ребус, который 
трудно разгадать.

Ладно, была бы должность 
заместителя генерального дирек-
тора по идеологической работе в 
одном «Белгослесе». Так посмо-
трите – любая фирма и фирмочка 
под названием «Рога и копыта» 
укомплектована, стыдно сказать, 

таким специалистом. Иной из них 
понятия не имеет, что такое идео-
логия, с какой стороны к ней под-
ступиться, но оклад и все доплаты 
– почти как у главного начальни-
ка. Хотя пользы от такого горе-
идеолога – как от козла молока.

Нет, президентская власть не 
там ищет дармоедов. От них аж 
трещат штаты всех вертикальных 
структур. От несчетного количе-
ства чиновничьих кабинетов глаза 
разбегаются. Раньше все районное 
начальство в одном здании поме-
щалось, а за последние лет двад-
цать оно расселось в шикарных 
апартаментах по всему городу.

А народ удивляется: почему 
зарплата не растет, почему жилье 
дорожает, почему те услуги, которые 
раньше были бесплатными, теперь 
стоят немалых денег? Да потому, что 
государство раздуло чиновничьи 
штаты до безумия, как говорится, 
один с сошкой, а семеро с ложкой.

Ну скажите: зачем тому же 
«Белгослесу» заместитель гене-
рального директора по идеологи-
ческой работе? А сколько опла-
чиваемых за счет бюджета «юных 
вожаков» в БРСМ!

Нет, дармоедов нужно искоре-
нять не среди простых людей, а сре-
ди бесплодной чиновничьей рати.

Григорий КУЗЬМЕНКО.

Куды ісці – у бамжы ці ў партызаны?Жывём паводле закона 
джунгляў?

Что не так с минскими микрорайонами!
Недавнее событие с попаданием протухшей воды в водопровод города еще раз высветило одну из многочисленных 

проблем Минска. Третья часть города снабжается питьевой водой из водохранилища, которую необходимо 
предварительно обрабатывать. И без добавления хлорсодержащих веществ в этом случае не обойтись.

…Каб у нашай краіне  
 быў багаты прэзідэнт

Напэўна, усе чытачы «Народнай 
Волі», як і я, былі шакіраваны, 
прачытаўшы ў перадапошнім нума-
ры матэрыял «Возле кладбища его 
остановил сотрудник ГАИ…». 
Падумаць толькі: каб запрасіць 
на допыт грамадзяніна краіны, 
кіраўніцтву КДК (ці яго дэпарта-
менту фінансавых расследаванняў) 
спатрэбілася стварыць нейкую гру-
пу захопу! Гэта ганьба для нашай 
краіны! Мы ж любім падкрэсліваць, 
што знаходзімся ў цэнтры Еўропы, 
на самым цывілізаваным канты-
ненце планеты. А жывём паводле 
закона джунгляў.

Можа, я занадта эмацыяналь-
на выказваюся, але і зараз не 
верыцца, што такое магло быць 
на самай справе. Зноў жа – абвяр-
жэння не было. Рабіць засаду 
побач з могілкамі, каб затрымаць 
бяззбройнага ды ўжо не мала-
дога грамадзяніна? Гэта нон-
сэнс! Ці ў цвярозым стане быў 
той начальнік, што спланаваў 
такую дэтэктыўную аперацыю? А 

можа, сапраўды ён на фота, зро-
бленым з нейкага спадарожніка, 
заўважыў, што грамадзянін руха-
ецца на браневіку, абсталяваным 
кулямётамі?

Я ацэньваю апісаную бязглуздзіцу 
з пункту гледжання агульначала-
вечай логікі, культуры, павагі да 
суайчыннікаў. А як увязваецца 
інцыдэнт з нашым заканадаўствам 
– пра гэта, напэўна, выкажуцца 
правазнаўцы. Недарэчным мне, 
як эканомнаму пенсіянеру, пада-
ецца інцыдэнт і з пункту гледжан-
ня эканоміі дзяржаўных (чытайце: 
народных) сродкаў. Каб запрасіць на 
допыт аднаго грамадзяніна, дастат-
кова аплаціць паслугі вартасцю ў 
адну паштовую марку на канверце. 
А тут гоняць у вёску поўную машы-
ну байцоў! Што, для гэтых людзей 
у ведамстве няма карыснай працы? 
Тады перадайце іх у іншыя ўстановы. 
А кошт паліва для запраўкі машыны?

Сяргей ЗАБРАДЗЯНЕЦ, 
пенсіянер.г.Баранавічы.

НАБАЛЕЛА!

Чым далей, тым усё часцей 
мы чуем слова «банкруцтва». 
Абанкручваюцца фабрыкі і заво-
ды, прадпрыемствы малога бізнесу, 
фермерскія гаспадаркі. Людзі заста-
юцца без працы, без жылля, без 
сродкаў да існавання, без будучыні. 
Але, на маю думку, гэта не самае 
страшнае, што напаткала многіх 
беларусаў. Намнога страшней дру-
гое банкруцтва – чалавечых душ: 
чэрствасць, нелюбоў і абыякавасць 
да бліжняга. Асабліва часта дэман-
струюць такое банкруцтва людзі, 
надзеленыя ўладай.

Доказам сказанага служыць 
і гэты ліст у «Народную Волю» 
ад жыхароў дома №5 па вуліцы 
Дуброўскай у Брэсце. Дзе толькі 
ні шукалі мы праўды, да каго 
толькі ні звярталіся з прось-
бай абараніць ад самаўпраўства 
мясцовых улад: і ў пракурату-
ру, і нават у Адміністрацыю 
прэзідэнта. Адусюль атрымлівалі 
адны абяцанкі. З 1990-х гадоў і 
па сённяшні дзень працягваецца 

неаб’яўленая вайна жыхароў дома 
з мясцовымі ўладамі за квадратныя 
метры, і канца ёй не бачна. Але 
давайце пра ўсё па парадку.

Жыхары 37 кватэр у 1990-я па 
розных прычынах не прыватызавалі 
свае кватэры ў доме, гаспадаром яко-
га ў часы СССР з’яўляўся Брэсцкі 
завод бытавой хіміі. Прадпрыемства 
ў хуткім часе абанкруцілася. Ягоны 
новы ўласнік Дзяніс Аляксеевіч 
Плецянёў на падставе рашэння суда 
Брэсцкай вобласці №59-35/2016 ад 
15 лютага 2016 года давёў да ведама 
жыхароў непрыватызаваных кватэр, 
што ААТ «Брэсцкі завод бытавой 
хіміі» (па рашэнні Эканамічнага суда 
Брэсцкай вобласці за №59-36/2018 
ад 27 чэрвеня 2018 года) павінен 
выплаціць запазычанасці перад 
крэдыторамі за кошт рэалізацыі 
маёмасці завода. У ліку гэтай 
маёмасці аказаўся і дом маласямей-
нага тыпу па вуліцы Дуброўскай. 
Нас, гаспадароў, папрасілі пакінуць 
кватэры, у якіх мы пражылі не адзін 
дзясятак гадоў. Пра тое, што будзе 

прапанавана ўзамен другое жыллё, 
размова нават не вялася.

Многія з нас усё сваё жыццё 
адпрацавалі на заводзе са шкоднай 
вытворчасцю, а цяпер сталі нікому 
не патрэбны. Жыхары дома, якім 
няма куды дзявацца, нават згод-
ны аплаціць кошт кватэр, але не ў 
тых велізарных памерах, як патра-
буе новы ўласнік. Трэба сказаць, 
што пабудаваны на пачатку 1970-х 
гадоў дом-маласямейка за паўвека 
заўважна састарэў. І не дзіва: цягам 
гэтага часу тут не праводзіўся 
нават касметычны рамонт, пра 
капітальны я ўжо і не кажу. Ордары 
выдаваліся нямногім, хіба што 
набліжаным да начальства, астатнія 
ж жылі (многія і сёння жывуць) без 
дакументаў. Новы ўласнік завода 
клапаціўся не пра работнікаў, а пра 
свой уласны дабрабыт: у доме маса-
ва прапісваліся людзі, што не мелі 
ніякага дачынення да завода.

Жыхары дома ніяк не могуць 
уцяміць, што адбываецца. Што гэта 
за ўлада, якая не хоча абараніць 

простых людзей, якіх з лёгкасцю 
можна выкінуць на вуліцу?!

У краінах Еўрасаюза ўлады даль-
набачна раздаюць сваім грамадзя-
нам немалыя грашовыя сродкі, каб 
людзі будаваліся, набывалі маёмасць, 
умацоўвалі ўласны бізнес і праз гэта 
мацавалі эканамічную моц і неза-
лежнасць сваіх дзяржаў. А што ў 
нас? Нашы чыноўнікі, наадварот, 
стараюцца абакрасці, прынізіць свой 
«народзец».

Ці не разумна было б старыя 
кватэры савецкага часу бясплат-
на ці па мінімальнай цане пера-
даць тым, хто пражыў у іх дзясяткі 
гадоў? Эканамісты падлічылі: кошт 
старога жылля ўжо даўно выплача-
ны намі. Ды не! Прымусім плаціць 
і другі, і трэці раз… Маўляў, нікуды 
вы не дзенецеся, заплаціце.

І сапраўды – куды нам падзецца? 
Падавацца ў беспрытульнікі-бамжы? 
Ці ісці адразу ў партызаны?..

Анатоль ДЭБІШ,
жыхар дома №5 па вуліцы 

Дуброўскай у Брэсце.

Уже лет двадцать ведутся раз-
говоры о необходимости пере-
вода западных и южных микро-
районов Минска на водоснабже-
ние из подземных источников. 
Брать такую воду поблизости от 
города нет возможности: источ-
ники истощаются, вода из них 
богата соединениями железа и 
марганца, что требует строитель-
ства специальных станций обе-
зжелезивания. Поэтому нашли 
место в районе Вязынки, кото-
рое позволит поставить в город 
артезианскую воду с использова-
нием существующих водоводов 
от водохранилища «Крылово». 
И стоимость реализации этого 
проекта сравнительно неболь-
шая – всего несколько десятков 
миллионов долларов. Для бюд-
жета Минска сумма очень даже 
подъемная. Но нет, осчастливить 
людей чистой природной водой 
всё не получается…

Вторая группа проблем свя-
зана с особенностями застройки 
микрорайонов. Некоторые из них 
не только застроены очень плот-
но, но и достигают значительной 
численности населения – 100–120 
тысяч жителей (Серебрянка, 
Сухарево, Малиновка, Каменная 
Горка). Если средняя плотность 
населения в Москве 15 тысяч 
человек на квадратный кило-
метр, в Нью-Йорке – 10 тысяч, 
то в Минске – только 6 тысяч. А 
вот в некоторых минских микро-
районах (Сухарево, Малиновке, 
Серебрянке, Кунцевщине, 
Каменной Горке, Уручье и др.) она 
достигает 50–100 тысяч человек 
на квадратный километр. Отсюда 
и проблемы с парковочными 
местами для автомобилей, недо-
статком зеленых зон для прогу-

лок и отдыха, давлении однотип-
ных домов на психику людей. А 
если добавить еще и отсутствие 
поблизости мест работы и необ-
ходимость ежедневно совершать 
длительные переезды, то карти-
на вырисовывается весьма нера-
достная. В таких микрорайонах 
вечером не только все дворы 
заполнены припаркованными 
автомобилями, но и прилегаю-
щие улицы.

А утром вся эта масса авто-
мобилей да еще общественный и 
загородный транспорт в прида-
чу устремляются к центру горо-
да, создавая заторы и пробки на 
магистральных улицах. Здесь про-
является и еще один недостаток 
существующей застройки – сла-
бая связь с центром города и с 
соседними микрорайонами. Ведь 
улиц на такое количество населе-
ния очень мало, а с центром горо-
да может соединять только одна. 
Кварталы внутри микрорайонов 
огромные; иногда их стороны 
могут достигать 1–1,5 киломе-
тра в длину. Это сделано специ-
ально, чтобы вместо прокладки 
улицы можно было «впихнуть» 
в микрорайон дополнительно 
несколько больших домов. Вот и 
появляются слившиеся кварталы, 
как, например, Малиновка-5-6, 
Серебрянка-2-3-4. Они должны 
были разделяться улицами, но при 
застройке решили на улицах сэко-
номить. Поэтому кварталы микро-
районов необходимо ограничивать 
длиной в 300–350 метров. Тогда и 
заехать внутрь них будет легче, и 
не будут появляться бесконечные 
«каменные джунгли».

В микрорайонах из-за слиш-
ком плотной застройки мало 
парковочных мест. В Минске 

насчитывается около 800 тысяч 
автомобилей, примерно столько 
же и квартир. Чтобы вечером 
поместились все автомобили, 
необходимо обеспечить стоян-
ками поблизости как минимум 
80 процентов квартир. Вот и 
посчитайте, сколько автомоби-
лей в настоящее время можно 
припарковать около вашего дома. 
Наберется ли половина от требу-
емого количества?

Жители микрорайонов жалу-
ются еще и на недостаток зеле-
ных зон отдыха. В среднем на 
одного жителя города приходится 
17–18 квадратных метров зеленых 
насаждений общего пользования: 
парков, лесопарков и скверов. 
Хорошо ими обеспечены только 
жители северных и центральных 
районов. А вот в большинстве 
западных и южных микрорайонов 
(кроме Курасовщины) на жителя 
приходится всего от 1 до 4 ква-
дратных метров подобных насаж-
дений. Поэтому внутри микрорай-
онов или на их окраинах долж-
ны обязательно быть небольшие 
парки и скверы. Главное, чтобы 
они находились в шаговой доступ-
ности для людей. Ведь лесопарки 
хороши для очистки воздуха горо-
да, но мало кто из жителей рискует 
забраться в их середину. А может, 
лучше вместо лесопарка, до кото-
рого большинству жителей далеко 
добираться, высадить несколько 
небольших скверов и парков, но 
поблизости от мест массового про-
живания людей?

В Минске продолжают 
застраивать новые микрорайоны: 
Грушевка, Лошица, Минск-Мир, 
Новинки, Масюковщина. Значит, 
проблемы в будущем только уве-
личатся. Да, мы живем в одной 

из самых бедных стран Европы. 
Построить свою квартиру для 
большинства людей очень слож-
но, поначалу рады даже кварти-
ре в высотке микрорайона. Но 
пройдет время, и они столкнутся 
с многочисленными проблемами 
плотной застройки территории.

Есть ли выход из этой ситуа-
ции? В странах Западной Европы 
уже давно отказались от микро-
районной застройки, перейдя на 
квартальную. В североамерикан-
ских городах ее и не было, только 
квартальная. Такая же застройка 
когда-то преобладала и в Минске. 
А сегодня существуют пока толь-
ко обещания перейти в будущем 
на квартальную застройку город-
ских окраин. Как и отказаться 
от радиальных улиц, пересека-
ющихся в центральной части 
города. Ведь, чтобы переехать из 
одного района города в другой, 
чаще всего необходимо пересе-
кать его центральную часть.

Необходимо уже сейчас начи-
нать квартальную застройку, 
прорезать существующие квар-
талы микрорайонов дополни-
тельными улицами, не доводить 
плотность застройки до умопом-
рачительных цифр. Желают люди 
построить коттеджи за кольце-
вой автодорогой – дать им такую 
возможность. Продовольствие в 
Минск свозится со всей Беларуси, 
так что сельскохозяйственные 
земли вблизи города не такие уж 
и ценные, и нечего властям за 
них цепляться – сможем обеспе-
чить город продовольствием и 
без них.

Если подойти с умом, то мож-
но и Минск сделать более удоб-
ным для жизни горожан.

Станислав ХОЛЕВ, краевед.

ШЧЫРА

Паважаная рэдакцыя!
Дзякуй за тое, што надрукавалі 

стэнаграму стрыму Віктара 
Дзмітрыевіча Бабарыкі на ютуб-
канале. У мяне няма камп’ютара, а 
толькі тэлевізар, я магла і не ведаць, 
пра што сказаў гэты прэтэндэнт на 
пасаду прэзідэнта краіны.

Жыву ў вёсцы і інфармацыю 
атрымліваю з тэлеэкрана. І вельмі 
здзівілася, калі ўбачыла кадры з гра-
шыма. Няўжо ў нашай краіне ёсць 
такія багатыя людзі?!

Але вось мой сусед даў мне пачы-
таць 48-ы нумар вашай сапраўды 
народнай газеты, і я даведалася, што 
сам Віктар Дзмітрыевіч адкрыта пац-
вярджае, што ён сапраўды нябедны 
чалавек. Хоць што ж гэта за багац-
це, калі ў яго няма ні самалёта, ні 
палаца, ні якога-небудзь вострава 
ў Міжземным моры ці акіяне, як у 
алігархаў нашай суседкі Расіі. І там іх 
ніхто не чапае, не заводзяць судовых 
спраў, а, наадварот, многія займаюць 
высокія пасады.

Неяк крыўдна, што ў нашага 
сённяшняга прэзідэнта няма нават 
кватэры – аб гэтым Аляксандр 
Рыгоравіч неяк выказаўся на 
сустрэчы з работнікамі аднаго з 
заводаў Беларусі.

Паважаны Віктар Дзмітрыевіч, 
я – Ваша калега, настаўніца фізікі. 
Калі прачытала, што багаты чалавек 
прэтэндуе на пасаду прэзідэнта, сэр-
ца напоўнілася радасцю. Ганарыцца 
можна будзе перад другімі краінамі: 
у Беларусі багаты прэзідэнт! Нават 
гучыць прыгожа!

І я вырашыла падтрымаць 
Вашу кандыдатуру – паставіла 
свой подпіс. А да райцэнтра 10 
кіламетраў. Білеты дарагія. У мяне 
кожная капейка лічыцца, бо пенсія 
«ажно» 370 рублёў, на якія трэба 
пражыць ды яшчэ і дзецям, дачцэ і 

сыну, дапамагчы, бо ў іх свае дзеці. 
Дачка з сынам атрымалі вышэйшую 
адукацыю, але, на жаль, цяпер не 
маюць работы.

Але я аптымістка. Маю свой 
агародзік, чытыры курачкі, дзве гускі і 
тры гусяняткі. Больш не магу развесці 
– зерне дарагое. Гляджу, каб быў пры-
бытак, а не страты. Зводжу канцы з 
канцамі не толькі дзякуючы ўласнай 
гаспадарцы. Я ўмею добра гатаваць 
ежу, так кажуць тыя, хто каштаваў 
мае стравы. Вы не ўяўляеце, які смач-
ны халадзец у мяне атрымліваецца з 
курыных лапак, а макарона па-флоцку 
з ліверкай яшчэ смачнейшая! Толькі 
неяк сорамна перад аднавяскоўцамі 
купляць ліверку. «Гэта коціку», – 
кажу я ў магазіне.

Але вярнуся да эпізоду з подпісам у 
вашу падтрымку, Віктар Дзмітрыевіч. 
Дабірацца да райцэнтра вырашыла на 
веласіпедзе. Я з яго ў свае 73 гады 
практычна не злажу. Дзень выдаўся 
ветраны, але даехала. І – не паверы-
це – забылася пашпарт. Прыйшлося 
паўтарыць маршрут на другі дзень. 
І ўсё-такі паставіла подпіс, каб у 
нашай краіне быў багаты прэзідэнт. 
Вярталася дадому задаволеная.

Паважаны Віктар Дзмітрыевіч! 
Я жадаю, каб у Беларусі было больш 
багатых людзей і амаль не было 
такіх, як я. Дай Бог, каб Вас падтры-
мала наша насельніцтва! А яшчэ я 
хачу, каб у вас акрамя дзяржаўнага 
быў і свой асабісты самалёт. Можа, 
вы калі-небудзь звазілі б мяне на 
Кіпр. Так хочацца хоць раз у жыцці 
пабачыць экзатычныя краіны!..

Паважаная рэдакцыя! Можа, вы 
і не надрукуеце маё пісьмо, бо і 
мне крыху сорамна за сваю бед-
насць перад знаёмымі і вучнямі, 
якіх вучыла. Але такое жыццё…

Антаніна Міхайлаўна МАРУК.
в.Клыпаўшчына Дзяржынскага раёна.
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СЛЫШАЛИ?

НЕСТАНДАРТ

ГДЕ эТО ВИДАНО…

Девять россиян вошли  
в список 100 богатейших людей мира

В Латвии запрещены семь 
каналов RT

Эксперты признали  
пользу умеренного 
потребления вина

Организаторы Женевского 
автосалона отменили 

мотор-шоу в 2021 году  
и анонсировали его 

продажу

В Черногории разрешили 
однополые браки

Парламент Черногории 1 июля принял «Закон о 
жизненном партнерстве лиц одного пола».

Обезьяна выжила после 
пересадки ей печени свиньи
Врачи военно-медицинского университета военно-

воздушных сил Китая провели научный эксперимент. 
Они пересадили трем обезьянам органы свиньи.

В Амстердаме возобновил работу Квартал красных фонарей

Американский сенатор предложил ввести санкции  
против Путина и Шойгу

Олег Тиньков переболел COVID-19  
на фоне лейкемии

Известный банкир, основатель «Тинькофф Банка» и миллионер рассказал, что врачам берлинской клиники 
удалось вывести его в состояние ремиссии, но для окончательной победы над лейкемией необходима 

пересадка костного мозга.

НУ И НУ!

мЕДИЦИНА

Известно, что манипуля-
ции начались одновременно 13 
июня. Макаки, которым доста-
лись сердце и почка, вскоре 
умерли. Обезьяна с печенью 
свиньи жива уже более двух 
недель. Китайские специ-
алисты утверждают, что это 
самый длительный срок жиз-
ни животного с органом, пере-
саженным от другого вида.

«Обследование показало, 
что объем трансплантиро-
ванной печени значительно 
увеличился, кровоснабжение и 
функции печени в норме, как 
и показатели жизнедеятель-
ности», – рассказали врачи. 
Они подчеркнули, что успех 

в этом эксперименте означа-
ет приближение к решению 
проблемы нехватки человече-
ских органов для трансплан-
тации.

В августе 2019 хирург-
т р а нсп ла н толог  из 
Великобритании предска-
зал, что свиные сердца могут 
начать пересаживать людям в 
течение следующих трех лет. 
Он также сообщил, что вскоре 
будет проведена первая пере-
садка почки свиньи человеку. 
По его словам, если результат 
окажется удовлетворитель-
ным, то в скором времени ста-
нет возможной и транспланта-
ция сердца.

Исследователи из Китая 
и США заявляют: длитель-
ное умеренное потребление 
вина улучшает умственные 
способности, передает ТАСС. 
Эксперты наблюдали пример-
но за 20.000 человек в течение 
более чем 10 лет (с 1996-го 
по 2008 год проводились регу-
лярные проверки умственных 
способностей, анализ потре-
бления спиртного).

Оказалось, что все участ-
ники исследования выпивали 
относительно немного вина: 
женщины не более 8 единиц, 
а мужчины – не более 15. Под 
одной единицей ученые под-
разумевали напиток, содержа-
щий 8 граммов чистого спир-
та. К примеру, в бокале вина 
крепостью 12% и объемом 

125 миллилитров содержится 
1,5 единицы алкоголя. Вывод 
исследователей однозначен: в 
таких пропорциях алкоголь, 
содержащийся в вине, поло-
жительно сказывается на 
работе мозга.

Кстати, другое исследова-
ние приравняло вино к пре-
биотикам. Было показано, что 
умеренное потребление крас-
ного вина связано с большим 
разнообразием и более здоро-
вой кишечной микрофлорой. 
Это отчасти объясняет общую 
пользу этого напитка, ведь 
большое разнообразие бак-
терий, как известно, связано 
с более крепким здоровьем. 
Видимо, причина этого кро-
ется в высокой концентрации 
полифенолов в красном вине.

США–РОССИя

По мнению Боба 
Менендеса, Конгресс США 
должен включить в законо-
проект о военных расходах 
санкции против российских 
должностных лиц за предпо-
лагаемый «сговор» с талиба-
ми.

В Сенате США предлагают 
ввести санкции в отношении 
президента РФ Владимира 
Путина, министра обороны 
Сергея Шойгу и других высо-
копоставленных должност-
ных лиц, которые, как пред-
полагается, несут ответствен-
ность за «сговор» с ислам-
ским радикальным движени-
ем «Талибан» против амери-
канских военнослужащих в 
Афганистане. В среду 1 июля 
член сенатского комитета по 

международным делам демо-
крат Боб Менендес выступил 
за включение штрафных мер 
против Путина и Штойгу в 
законопроект о военных рас-
ходах, обсуждаемый в Сенате 
на текущей неделе.

«По мере того, как появ-
ляются подробности этой 
отвратительной россий-
ской кампании, становится 
ясно, что (президент США) 
Дональд Трамп не способен 
защитить наших военнос-
лужащих и нашу страну. 
Конгресс должен вновь вый-
ти на первый план и защи-
тить наших граждан и наши 
органы власти от агрессии 
Кремля. Было бы немыслимо, 
если бы Сенат не обратил 
внимания на этот момент», 

– говорится в заявлении 
Менендеса. Он призвал не 
принимать законопроект о 
военных расходах без рассмо-
трения данной поправки и 
предложил заморозить акти-
вы Путина и Шойгу в США, а 
также запретить им въезд на 
территорию страны.

Спикер Палаты 
представителей также 

выступила за 
введение санкций
Спикер Палаты предста-

вителей США Нэнси Пелоси 
также считает необходимы-
ми штрафные меры против 
Москвы в связи с утвержде-
ниями о причастности России 
к нападениям на американ-

ских военных в Афганистане. 
«Мы должны ввести санкции 
против России и сделать это 
незамедлительно», – заявила 
она в эфире американского 
телеканала MSNBC.

Одновременно Пелоси 
обвинила Трампа в пренебре-
жении обязанностями главно-
командующего. По ее словам, 
он «игнорирует факты» и 
недостаточно защищает аме-
риканских военнослужащих.

В свою очередь пресс-
секретарь президента РФ 
Дмитрий Песков, комменти-
руя предложение американ-
ских конгрессменов ввести 
санкции против Москвы, 
указал, что «в Вашингтоне 
сейчас происходит много 
труднообъяснимого».

Посредником 
выступал 

наркоторговец
Между тем, как пишет 

газета The New York Times 
со ссылкой на американских 
и афганских должностных 
лиц, центральной фигурой 
в расследуемом спецслуж-
бами США предполагаемом 
«сговоре» является некий 
афганский наркоторговец 
Рахматулла Азизи. Его счи-
тают ключевым посредником 
между российской военной 
разведкой и «Талибаном», 
который годами передавал 
деньги от россиян талибам.

По данным издания, 
около шести месяцев назад 
были проведены операции 

по задержанию десятков 
родственников и партнеров 
Азизи, но оказалось, что он 
сам покинул Афганистан и 
предположительно скрывает-
ся в России. В одном из его 
домов в Кабуле найдено око-
ло полумиллиона долларов 
наличными, отмечает газета.

26 июня The New York Times 
опубликовала статью, в кото-
рой утверждала со ссылкой 
на неназванных собеседников, 
что Россия тайно предлагала 
вознаграждение талибам за 
убийства военных США. Цена 
и другие условия в материале 
не назывались. Одновременно 
журналисты утверждали, что 
Трампу доложили об этих 
выводах разведки еще в марте 
2020 года.

ИЗ ЖИЗНИ мИЛЛИАРДЕРОВ

«К сожалению, в конце 
октября я заболел лейкемией, 
она прилетела ниоткуда и вне-
запно, – рассказал Тиньков в сво-
ем «Инстаграме». – Огромное 
спасибо клинике ЕМС и лич-
но Евгению Аветисову и Анне 
Шубиной за то, что быстро и 
качественно был установили 
диагноз, и я улетел в Берлин.

В клинике меня букваль-
но спасли тремя «химиями», 
несмотря на два сепсиса и 
еще кучу побочек, меня выве-
ли в ремиссию на кровяном 
и молекулярном уровне, но, к 
сожалению, небольшое коли-
чество клеток лейкемии оста-
лось. Поэтому, как это часто 
и случалось в моей жизни, я 
принял радикальное решение 
делать пересадку костного 
мозга. Это я буду делать уже в 
Лондоне, на следующей неде-
ле, а там долгие месяцы реаби-

литации… вероятно, до года.
Я, конечно, не прошел бы 

все эти испытания, если бы не 
моя семья. Я знал, что я живу 
31 год с лучшей женщиной, и 
у меня прекрасные трое детей, 
но я на 200% убедился в этом 

за последние 6 месяцев… Рина 
просто вытащила меня, а дети 
проявили себя взрослыми и 
цельными людьми. Спасибо 
вам, люблю вас! И, конечно, 
молюсь Господу, он меня спас 
и сохранил после двух сепси-

сов и COVID-19. Да-да, я еще 
переболел и коронавирусом 
три месяца назад.

Я хотел бы попросить про-
щения у всех, кого обидел в этой 
жизни, вольно или невольно. Я 
правда наговорил много глупо-
стей в своей непростой жизни, 
слава Богу, я только говорил, но 
не делал гадости. Когда читаю и 
смотрю свои многочисленные 
интервью, мне местами стыд-
но за то, что говорил, я был 
часто неправ. Я горжусь тем, 
что искренне пропагандировал 
в России предприниматель-
ство и многое сделал для этого 
и немного, но поменял среду 
и отношение к стартаперам и 
бизнесменам.

Ну а я пошел, у меня впе-
реди непростые месяцы, но я 
буду бороться, шансы есть. 

Спасибо, что поддерживаете!»
На фото: Олег Тиньков с семьей.

Состояние богатейшего 
человека мира – главы компа-
нии Amazon Джеффа Безоса 
– увеличилось до нового исто-
рического рекорда в 171,6 
миллиарда долларов, пишет 
агентство Bloomberg со ссыл-
кой на рассчитываемый им 
рейтинг Bloomberg Billionaires 
Index (BBI).

Таким образом был 
обновлен предыдущий 
рекорд, достигнутый 4 сен-
тября 2018 года, – тогда 
богатство Безоса насчиты-
вало 167,7 миллиарда долла-
ров. Агентство отмечает, что 
новый рекорд стал возмож-
ным благодаря скачку сто-
имости акций Amazon – по 
итогам среды она выросла 
на 4,4%, до рекордных 2878,7 
доллара за штуку.

За первое полугодие 2020 
года благосостояние Безоса 
выросло на 56,7 миллиарда 
долларов, что «подчеркивает 
растущий разрыв в благосо-
стоянии людей в США во время 
худшего экономического спада 
со времен Великой депрессии».

В мае консалтинговая 
компания для малого бизне-
са Comparisun опубликовала 
свой прогноз, согласно кото-
рому Безос имеет все шансы 
стать первым, чье состояние 
превысит один триллион 
долларов, уже в 2026 году. 
По данным журнала Forbes, 
опубликованным в нача-
ле апреля, Безос третий год 

подряд остается богатейшим 
человеком мира.

При этом в упомяну-
том рейтинге самых бога-
тых людей мира по версии 
Bloomberg в первой сотне 
миллиардеров насчитывает-
ся девять россиян, но даже 
их общее состояние не дотя-
гивает до денег Джеффа 
Безоса: девять россиян вла-
деют 144,8 миллиарда долла-
ров против 171,6 миллиарда 
главы Amazon.

Самым богатым рос-
сиянином назван владе-
лец «Норильского никеля» 
Владимир Потанин (на 
фото) – у него 38-е место 
(26,3 миллиарда долларов).

Председатель правле-
ния ПАО «Новатэк» Леонид 
Михельсон занял 53-е место 
(18,9 миллиарда).

Владелец Новолипецкого 

металлургического комбината 
Владимир Лисин на 58-м месте 
с 18,5 миллиарда долларов.

Президенту и совла-
дельцу «Лукойла» Вагиту 
Алекперову досталось 63-е 
место, у него 17,7 миллиарда.

Вла делец  ПАО 
«Северсталь» Алексей 
Мордашов и основатель 
USM Holdings Алишер 
Усманов заняли 68-е и 69-е 
места – 17,2 миллиарда и 17,1 
миллиарда долларов соот-
ветственно.

Роман Абрамович рас-
положился на 87-м месте с 
15 миллиардами, а предпо-
следнее 99-е место в спи-
ске досталось председателю 
совета директоров группы 
компаний «Ренова» Виктору 
Вексельбергу, состояние 
которого Bloomberg оценил в 
14,1 миллиарда долларов.

Кроме того, Россия заня-
ла четвертое место в мире 
по общему количеству мил-
лиардеров. Согласно иссле-
дованию портала Wealth-X, 
в РФ их насчитывается 114. 
Первую тройку в списке 
составили США (788), Китай 
(342) и Германия (153). В 
список стран с самым боль-
шим количеством мил-
лиардеров также вошли 
Великобритания, Гонконг, 
Индия, Саудовская Аравия, 
Франция, Италия, Бразилия, 
ОАЭ, Канада и Сингапур. 
В этих странах проживает 
более 75% всех миллиарде-
ров мира.

В то же время среди горо-
дов с наибольшим количе-
ством людей, чье состояние 
превышает миллиард долла-
ров, лидируют Нью-Йорк (113 
человек) и Гонконг (96 чело-
век). Москва оказалась на чет-
вертом месте: в столице про-
живает 73 миллиардера.

Исследование также 
показало, что перед началом 
пандемии количество мил-
лиардеров и их совокупное 
состояние достигли рекорд-
ных уровней. В 2019 году в 
мире насчитывалось 2825 
миллиардеров, что на 221 
человека (или на 8,5%) боль-
ше, чем в 2018 году, а их сум-
марное состояние достигло 
9,4 триллиона долларов, то 
есть выросло на 10,3% с про-
шлого года.

РАкУРС

Представители профсоюза 
секс-работников Red Light United 
в комментарии медиа рассказали, 
что за месяцы карантина деньги 
у них закончились, но на быстрое 
возвращение клиентов надежд 
немного.

В силу специфики сферы 

меры безопасности, такие как 
маски или дистанция, невоз-
можны, но в заведениях обеща-
ют установить антисептики и 
дезинфицировать поверхности.

Red Light United настаивали 
на скорейшей отмене каранти-
на, аргументируя это тем, что 

многие работники не могут рас-
считывать на государственную 
поддержку, но должны платить 
за аренду жилья.

Квартал красных фонарей 
является всемирно известной 
туристической достоприме-
чательностью. До пандемии 

его посещали около 35 тысяч 
туристов в день. С середины 
марта заведения в квартале 
закрыли. Многие женщины из 
Восточной Европы, которые 
работали в сфере секс-услуг, 
вынуждены были вернуться 
домой.

Национальный совет по 
электронным СМИ (НСЭСМИ) 
Латвии решил запретить на 
территории страны трансля-
цию семи каналов RT, который 
ранее был известен как теле-
канал Russia Today, и призвал 
другие страны ЕС поступить 
аналогичным образом.

Как сообщили в НСЭСМИ, 
каналы RT, RT HD, RT Arabic, 
RT Spanish, RT Documentary 
HD, RT Documentary и RT TV 
запрещены, так как находят-
ся под фактическим контро-
лем и управлением Дмитрия 

Киселева, в отношении кото-
рого применены санкции 
Совета ЕС.

«RT, как и другие кана-
лы кремлевской пропаган-
ды, пытается представить 
Латвию как несостоятель-
ную страну», – поясняет свое 
решение НСЭСМИ.

Главным редактором RT и 
МИА «Россия сегодня» явля-
ется Маргарита Симоньян, 
передает «Интерфакс». А 
Киселев занимает пост гене-
рального директора МИА 
«Россия сегодня».

Закон позволяет одно-
полым парам в Черногории 
пользоваться теми же пра-
вами, какие есть у гетеро-
сексуальных пар, только без 
возможности усыновления 
детей.

Документ также регламен-
тирует вопросы имуществен-

ных отношений партнеров, 
налоговый статус и вопросы 
наследства.

Напомним: в Хорватии 
после длительных юридиче-
ских споров суд определил, 
что однополая пара имеет 
право стать приемными 
родителями.

АВТОСАЛОН

Организаторы Междуна-
родного автосалона в Женеве, 
который в этом году был отме-
нен из-за пандемии коронавиру-
са, сообщили, что мероприятие 
не состоится и в 2021 году из-за 
недостатка желающих принять в 
нем участие. Права на проведе-
ние автосалона будут проданы.

Свои потери в связи с отме-
ной автосалона в этом году 
организаторы мотор-шоу оце-
нили более чем в 10 миллионов 
евро. Затем они обратились к 
властям Женевы за финансо-
вой поддержкой и получили 
одобрение кредита в размере 
15,7 миллиона евро. Однако 
условия займа предусматри-
вали обязательное проведение 
автосалона в 2021 году и воз-
врат почти миллиона евро в 
июне 2021 года. Выполнить их 
организаторы не могли и отка-
зались от кредита.

Предполагается, что пра-
ва на проведение автосало-
на будут проданы компании 
Palexpo SA, которой принад-
лежит выставочный центр, 

где традиционно проходит 
выставка. Потенциальная 
сделка при этом не гарантиру-
ет, что новый владелец захо-
чет проводить это мероприя-
тие. Сейчас многие автопро-
изводители отказываются от 
участия в выставках, а спрог-
нозировать ситуацию с коро-
навирусом сложно. Поэтому 
не исключено, что Женевский 
автосалон прекратит суще-
ствование.

Напомним: эпидемия 
коронавируса стала причиной 
отмены или переноса на нео-
пределенный срок целого ряда 
других автосалонов. Из-за пан-
демии были отменены автоса-
лоны в Детройте, Нью-Йорке и 
Париже. Пекинский автосалон, 
который должен был пройти в 
конце апреля, теперь планиру-
ют провести осенью.

Также из-за эпидемии был 
перенесен на неопределенный 
срок Московский междуна-
родный автосалон, который 
должен был пройти в конце 
августа.

ЗНАЙ НАШИХ!

Беларусь вошла в десятку 
стран-лидеров в области 

трансплантологии

Беларусь входит в десят-
ку стран-лидеров в области 
трансплантологии и наме-
рена впредь развивать эту 
область, заявил директор 
Минского научно-прак-
тического центра хирур-
гии, трансплантологии и 
гематологии, член Совета 
Республики Национального 
собрания Олег Руммо.

«Буквально на днях я полу-
чил данные мирового регистра. 
По уровню развития донор-
ства и трансплантации наша 
страна занимает 9-е место в 
мире. При этом мы не только 
находимся на передовых пози-
циях в течение определенного 
периода времени, но и строим 
планы на будущее, возводим 

новые центры, оснащаем их 
самым современным оборудо-
ванием, боремся за каждого 
пациента», – заявил Руммо.

По его словам, созданная 
система позволила в услови-
ях пандемии не только зани-
маться тяжелыми пациентами 
с COVID-19, которые также 
поступали в Центр, но и сохра-
нить уровень трансплантаци-
онной помощи населению, а 
по некоторым позициям даже 
нарастить этот уровень.

«Это говорит о том, что 
система обладает большим 
запасом прочности и хорошим 
фундаментом для движения 
вперед», – отметил директор 
РНПЦ, слова которого приво-
дит БЕЛТА.
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В советское время информация об этом замалчивалась. И общественность практически не знала,  
что натворили кремлевские коммунисты накануне Великой Отечественной войны, какое страшное преступление  

они совершили в отношении многих тысяч невинных людей.

К ликвидации приступить…
5 марта 1940 года Политбюро ЦК 

ВКП(б) приняло решение о расстреле 
находящихся в лагерях для военноплен-
ных 14.700 польских офицеров, чинов-
ников, помещиков, полицейских, развед-
чиков, жандармов, осадников и тюрем-
щиков, а также 11.000 арестованных и 
содержавшихся в тюрьмах западных 
областей Украины и Белоруссии (тогда 
так называлась наша республика. – Авт.) 
членов различных якобы контрреволю-
ционных, шпионских и диверсионных 
организаций, помещиков, фабрикантов, 
бывших польских офицеров, чиновников 
и перебежчиков.

Предыстория
23 августа 1939 года СССР и 

Германия заключили договор о нена-
падении – так называемый «пакт 
Риббентропа–Молотова». Он включал 
секретный протокол о разграничении 
сфер интересов, согласно которому, в 
частности, Советскому Союзу отходила 
восточная часть территории довоенно-
го польского государства. Для Гитлера 
пакт означал снятие последнего пре-
пятствия перед нападением на Польшу.

1 сентября 1939 года нацистская 
Германия напала на Польшу, развязав 
тем самым Вторую мировую войну. 17 
сентября 1939 года в разгар кровопро-
литных сражений Войска Польского, 
отчаянно пытавшегося остановить 
стремительное продвижение немец-
кой армии вглубь страны, по сгово-
ру с Германией в Польшу вторглась и 
Красная Армия – без объявления войны 
Советским Союзом и вопреки действо-
вавшему договору о ненападении между 
СССР и Польшей. Советская пропаган-
да объявила операцию Красной Армии 
«освободительным походом в Западную 
Украину и Западную Белоруссию».

Наступление Красной Армии стало 
для поляков полной неожиданностью. 
Некоторые не исключали даже, что ввод 
советских войск направлен против гер-
манской агрессии. Понимая обречен-
ность Польши в войне на два фронта, 
польский главнокомандующий издал 
приказ не вступать в бой с советски-
ми войсками и оказывать сопротивле-
ние только при попытках разоружения 
польских частей. В результате сопро-
тивление Красной Армии оказали лишь 
немногие польские части. До конца сен-
тября 1939 года Красной Армией были 
взяты в плен 240–250 тысяч польских 
солдат и офицеров, а также погранич-
ников, служащих полиции, жандарме-
рии, тюремной стражи и т.п. Не имея 
возможности содержать столь огром-
ное количество пленных, сразу после 
разоружения половину рядовых и 
унтер-офицеров распустили по домам, 
а остальных Красная Армия передала в 
десяток специально созданных лагерей 
военнопленных НКВД СССР.

Однако и эти лагеря НКВД оказа-
лись перегруженными. Поэтому в октя-
бре-ноябре 1939 года большинство 
рядовых и унтер-офицеров покинули 
лагеря военнопленных: жителей терри-
торий, захваченных Советским Союзом, 
распустили по домам, а жителей тер-
риторий, оккупированных немцами, по 
договоренности об обмене пленными 
передали Германии (Германия же вза-
мен передала Советскому Союзу захва-
ченных в плен немецкими войсками 
польских военнослужащих – украинцев 
и белорусов, жителей территорий, ото-
шедших к СССР).

Договоренности об обмене касались 
и гражданских беженцев, оказавших-
ся на территории, занятой СССР. Они 
могли обращаться в немецкие комис-
сии, действовавшие весной 1940 года на 
советской стороне, за разрешением вер-
нуться к постоянным местам житель-
ства на польских территориях, занятых 
Германией.

В советском плену были оставлены 
около 25 тысяч польских рядовых и 
унтер-офицеров. Кроме них не подле-
жали роспуску по домам или передаче 
Германии армейские офицеры (около 
8,5 тысячи человек), которых сосредо-
точили в двух лагерях военнопленных 
– Старобельском в Ворошиловградской 
(ныне Луганской) области и Козельском 
в Смоленской (ныне Калужской) обла-
сти, а также пограничники, полицей-
ские, жандармы, служащие тюремной 
стражи и т.п. (около 6,5 тысячи чело-
век), которых собрали в Осташковском 
лагере военнопленных в Калининской 
(ныне Тверской) области.

Узниками НКВД стали не только 
военнопленные. Одним из основных 

средств «советизации» захваченных 
территорий стала кампания непрекра-
щающихся массовых арестов по поли-
тическим мотивам, направленных пре-
жде всего против должностных лиц 
польского государственного аппарата 
(включая избежавших плена офице-
ров и полицейских), членов польских 
политических партий и общественных 
организаций, промышленников, круп-
ных землевладельцев, коммерсантов, 
нарушителей границы и других «врагов 
советской власти». До вынесения при-
говора арестованных месяцами держа-
ли в тюрьмах западных областей УССР 
и БССР, образованных на территориях 
довоенного польского государства.

5 марта 1940 года Политбюро ЦК 
ВКП(б) приняло решение о расстре-
ле находящихся в лагерях для воен-
нопленных 14.700 польских офицеров, 
чиновников, помещиков, полицейских, 
разведчиков, жандармов, осадников и 
тюремщиков, а также 11.000 арестован-
ных и содержавшихся в тюрьмах запад-
ных областей Украины и Белоруссии 
«членов различных контрреволюцион-
ных шпионских и диверсионных орга-
низаций, бывших помещиков, фабри-
кантов, бывших польских офицеров, 
чиновников и перебежчиков».

Основой для решения Политбюро 
стала записка наркома внутренних дел 
СССР Берии в ЦК ВКП(б) Сталину, в 
которой расстрел перечисленных кате-
горий польских пленных и заключен-
ных предлагался, «исходя из того, что 
все они являются закоренелыми, неис-
правимыми врагами советской вла-
сти». При этом в качестве решения в 
протоколе заседания Политбюро была 
дословно воспроизведена заключитель-
ная часть записки Берии.

Расстрел
Казнь польских военнопленных 

и заключенных, относящихся к кате-
гориям, перечисленным в решении 
Политбюро ЦК ВКП(б) от 5 марта 1940 
года, была осуществлена в апреле и мае 
того же года.

Все узники Козельского, 
Осташковского и Старобельского лаге-
рей военнопленных (кроме 395 человек) 
были отправлены этапами примерно по 
100 человек в распоряжение управлений 
НКВД соответственно по Смоленской, 
Калининской и Харьковской областям, 
которые проводили расстрелы по мере 
прибытия этапов.

Параллельно шли расстрелы заклю-
ченных тюрем западных областей 
Украины и Белоруссии. 395 военноплен-
ных, не включенных в расстрельные пред-
писания, отправили в Юхновский лагерь 
военнопленных в Смоленской области. 
Затем их перевели в Грязовецкий лагерь 
военнопленных в Вологодской области, 
из которого в конце августа 1941 года 
они были переданы на формирование 
Польской армии в СССР.

13 апреля 1940 года, вскоре после 
начала расстрелов польских военно-
пленных и заключенных тюрем, была 
проведена операция НКВД по высылке 
на поселение в Казахстан их семей (а 
также семей других репрессированных), 
проживавших в западных областях 
УССР и БССР.

Последующие события
22 июня 1941 года Германия напала 

на СССР. Вскоре, 30 июля, между совет-
ским правительством и польским пра-
вительством в изгнании (пребывавшим 
в Лондоне) было заключено соглашение 
о признании недействительными совет-
ско-германских договоров 1939 года, 
касающихся «территориальных перемен 
в Польше», о восстановлении дипло-
матических отношений между СССР и 
Польшей, образовании на территории 
СССР польской армии для участия в 
войне против Германии и освобожде-
нии всех польских граждан, находив-
шихся в СССР в заключении в каче-
стве военнопленных, арестованных или 
осужденных, а также содержавшихся на 
спецпоселении.

За этим договором последовали Указ 
Президиума Верховного Совета СССР 
от 12 августа 1941 года о предостав-
лении амнистии польским гражданам, 
находившимся в заключении или на 
спецпоселении (к тому времени их было 
около 390 тысяч), и советско-польское 
военное соглашение от 14 августа 1941 
года об организации польской армии на 
территории СССР. Армию планирова-

лось сформировать из амнистирован-
ных польских узников и спецпереселен-
цев, прежде всего из бывших военно-
пленных; ее командующим был назна-
чен генерал Владислав Андерс, срочно 
выпущенный из внутренней тюрьмы 
НКВД на Лубянке.

Осенью 1941-го – весной 1942 годов 
польские официальные лица неоднократ-
но обращались к советским властям с 
запросами о судьбе тысяч пленных офи-
церов, не прибывших к местам формиро-
вания армии Андерса. Советская сторона 
отвечала, что сведений о них нет. 3 дека-
бря 1941 года на личной встрече в Кремле 
с польским премьер-министром генера-
лом Владиславом Сикорским и генералом 
Андерсом Сталин сказал, что эти офице-
ры, возможно, сбежали в Маньчжурию. 
(К концу лета 1942 года армия Андерса 
была эвакуирована из СССР в Иран, поз-
же она участвовала в операциях союз-
ников по освобождению от гитлеровцев 
Италии.)

13 апреля 1943 года германское 
радио официально сообщило об обна-
ружении в Катыни под Смоленском 
захоронений польских офицеров, рас-
стрелянных советскими властями. По 
распоряжению немецких властей уста-
новленные фамилии убитых стали 
зачитываться по громкоговорителям 
на улицах и площадях оккупированных 
польских городов. 15 апреля 1943 года 
последовало официальное опроверже-
ние Совинформбюро, согласно кото-
рому польские военнопленные летом 
1941 года были заняты на строительных 
работах западнее Смоленска, попали в 
руки немцев и были расстреляны ими.

С конца марта по начало июня 
1943 года германская сторона при уча-
стии Технической комиссии Польского 
Красного Креста провела эксгумацию в 
Катыни. Были извлечены останки 4243 
польских офицеров, по обнаруженным 
личным документам установлены име-
на и фамилии 2730 из них. Трупы были 
перезахоронены в братские могилы 
рядом с первоначальными захоронения-
ми, а результаты эксгумации летом того 
же года опубликованы в Берлине в книге 
«Amtliches Material zum Massenmord von 
Katyn». Найденные на трупах документы 
и предметы немцы передали для деталь-
ного изучения в Институт судебной 
медицины и криминалистики в Кракове. 
(Летом 1944 года все эти материалы, кро-
ме малой их части, тайно спрятанной 
сотрудниками краковского института, 
были вывезены немцами из Кракова в 
Германию, где, по слухам, сгорели во вре-
мя одной из бомбардировок.)

25 сентября 1943 года Красная 
Армия освободила Смоленск. Только 
12 января 1944 года была создана 

советская «Специальная комиссия по 
установлению и расследованию обсто-
ятельств расстрела немецко-фашист-
скими захватчиками в Катынском лесу 
военнопленных польских офицеров», 
председателем которой назначили ака-
демика Н.Н.Бурденко. При этом уже с 
октября 1943 года специально откоман-
дированные работники НКВД–НКГБ 
СССР готовили фальсифицированные 
«доказательства» ответственности гер-
манских властей за расстрел польских 
офицеров под Смоленском.

Согласно официальному сообще-
нию, советская эксгумация в Катыни 
проводилась с 16 по 26 января 1944 
года по указанию «комиссии Бурденко». 
Из вторичных могил, оставшихся после 
немецкой эксгумации, и одной первич-
ной могилы, которую немцы не успели 
исследовать, были извлечены останки 
1380 человек, по найденным документам 
комиссия установила личные данные 
22 человек. 26 января 1944 года газета 
«Известия» опубликовала официаль-
ное сообщение «комиссии Бурденко», 
согласно которому военнопленные 
поляки, находившиеся летом 1941 года 
в трех лагерях западнее Смоленска и 
оставшиеся там после вторжения гер-
манских войск в Смоленск, были рас-
стреляны немцами осенью 1941 года.

Для «легализации» этой версии 
на мировой арене СССР попытался 
использовать Международный военный 
трибунал (МВТ), судивший в 1945–1946 
годах в Нюрнберге главных нацист-
ских военных преступников. Однако, 
заслушав 1–3 июля 1946 года показания 
свидетелей защиты (представленных 
немецкими адвокатами) и обвинения 
(представленных советской стороной), 
ввиду очевидной неубедительности 
советской версии МВТ принял решение 
не включать катынский расстрел в свой 
приговор в качестве одного из престу-
плений нацистской Германии.

3 марта 1959 года председатель 
КГБ при Совете Министров СССР 
А.Н.Шелепин направил первому секрета-
рю ЦК КПСС Н.С.Хрущеву совершенно 
секретную записку, подтверждавшую, что 
14.552 пленных – офицеров, жандармов, 
полицейских «и т.п. лиц бывшей буржу-
азной Польши», – а также 7305 заключен-
ных тюрем Западной Украины и Западной 
Белоруссии были расстреляны в 1940 году 
на основании решения Политбюро ЦК 
ВКП(б) от 5 марта 1940 года (в том числе 
4421 человек – в Катынском лесу). В запи-
ске предлагалось уничтожить все учетные 
дела на расстрелянных.

При этом на протяжении всех после-
военных лет вплоть до 1980-х МИД 
СССР многократно предпринимал офи-
циальные демарши с утверждением об 

установленной ответственности гитле-
ровцев за расстрел польских военнос-
лужащих, захороненных в Катынском 
лесу.

Но «катынская ложь» – это не толь-
ко попытки СССР навязать мировому 
сообществу советскую версию расстре-
ла в Катынском лесу. Это и один из эле-
ментов внутренней политики коммуни-
стического руководства Польши, при-
веденного к власти Советским Союзом 
после освобождения страны.

Советский Союз признал вину толь-
ко через полвека после казни пленных 
польских офицеров – 13 апреля 1990 
года было опубликовано официальное 
заявление ТАСС о «непосредствен-
ной ответственности за злодеяния в 
Катынском лесу Берии, Меркулова и их 
подручных», а сами злодеяния квали-
фицировались в нем как «одно из тяж-
ких преступлений сталинизма». Тогда 
же президент СССР М.С.Горбачев пере-
дал президенту Польши В.Ярузельскому 
списки расстрелянных польских воен-
нопленных (формально это были спи-
ски-предписания на отправку этапов из 
Козельского и Осташковского лагерей в 
распоряжение УНКВД по Смоленской и 
Калининской областям, а также список 
учетных дел убывших военнопленных 
Старобельского лагеря) и некоторые 
другие документы НКВД.

В том же году прокуратура 
Харьковской области возбудила уголов-
ные дела: 22 марта – по факту обна-
ружения захоронений в лесопарковой 
зоне Харькова, а 20 августа – в отно-
шении Берии, Меркулова, Сопруненко 
(бывшего в 1939–1943 годах начальни-
ком Управления НКВД СССР по делам 
о военнопленных и интернированных), 
Бережкова (начальника Старобельского 
лагеря военнопленных НКВД СССР) и 
других сотрудников НКВД. 6 июня 1990 
года прокуратура Калининской области 
возбудила еще одно дело – о судьбе 
польских военнопленных, содержав-
шихся в Осташковском лагере и бес-
следно исчезнувших в мае 1940 года. 
Эти дела были переданы в Главную 
военную прокуратуру (ГВП) СССР и 
27 сентября 1990 года объединены и 
приняты ею к производству под №159. 
ГВП образовала следственную группу 
во главе с А.В.Третецким.

В 1991 году следственная группа ГВП 
совместно с польскими специалистами 
провела частичные эксгумации в 6-м 
квартале лесопарковой зоны Харькова, 
на территории дачного поселка УКГБ 
по Тверской области в двух километрах 
от поселка Медное и в Катынском лесу. 
Основным результатом этих эксгума-
ций стало окончательное установление 
в процессуальном порядке мест захоро-
нения расстрелянных польских узников 
Старобельского и Осташковского лаге-
рей военнопленных.

Через год, 14 октября 1992 года, 
по распоряжению президента России 
Б.Н.Ельцина были обнародованы и 
переданы Польше документы, изобли-
чающие руководство СССР в соверше-
нии «катынского преступления» – упо-
мянутые выше решение Политбюро ЦК 
ВКП(б) от 5 марта 1940 года о рас-
стреле польских узников, «постановоч-
ная» записка Берии к этому решению, 
адресованная Сталину (с собственно-
ручными подписями членов Политбюро 
Сталина, Ворошилова, Молотова и 
Микояна, а также отметками о голо-
совании «за» Калинина и Кагановича), 
записка Шелепина Хрущеву от 3 мар-
та 1959 года и другие документы из 
Президентского архива.

Так стали достоянием общественно-
сти документальные доказательства того, 
что жертвы «катынского преступления» 
были казнены по политическим мотивам 
– как «закоренелые, неисправимые вра-
ги советской власти». Тогда же впервые 
стало известно, что расстреляны были 
не только военнопленные, но и заклю-
ченные тюрем западных областей УССР 
и БССР. Решение Политбюро от 5 марта 
1940 года предписывало, как уже гово-
рилось, расстрелять 14.700 военноплен-
ных и 11.000 заключенных. Из записки 
Шелепина Хрущеву следует, что военно-
пленных примерно столько и расстреля-
ли, однако заключенных было расстре-
ляно меньше – 7305 человек. Причина 
«недовыполнения» неизвестна.

25 августа 1993 года прези-
дент России Б.Н.Ельцин со словами 
«Простите нас…» возложил венок к 
памятнику жертв Катыни на вар-
шавском мемориальном кладбище 
«Повонзки».

5 мая 1994 года заместитель началь-
ника Службы безопасности Украины 
генерал А.Хомич передал заместите-
лю Генерального прокурора Польши 
С.Снежко поименный алфавитный спи-
сок 3435 заключенных тюрем западных 
областей УССР с указанием номеров 
предписаний, которые, как известно с 
1990 года, означали отправку на рас-
стрел. Список, сразу же опубликован-
ный в Польше, стал условно именовать-
ся «украинским списком».

Список расстрелянных на террито-
рии Беларуси до сих пор неизвестен. 
Если «шелепинское» число расстрелян-
ных заключенных верно и если обнаро-
дованный «украинский список» полон, 
то в «белорусском списке» должны зна-
читься 3870 человек. Таким образом, 
к настоящему времени нам известны 
имена 17.987 жертв «катынского пре-
ступления», а 3870 жертв (заключенные 
тюрем западных областей БССР) оста-
ются безымянными. Достоверно извест-
ны места захоронения только 14.552 
расстрелянных военнопленных.

13 июля 1994 года руководитель 
следственной группы ГВП А.Ю.Яблоков 
(сменивший А.В.Третецкого) вынес 
постановление о прекращении уголов-
ного дела на основании пункта 8 статьи 
5 УПК РСФСР (за смертью виновных), 
причем в постановлении Сталин, чле-
ны Политбюро Молотов, Ворошилов, 
Микоян, Калинин и Каганович, Берия 
и другие руководители и сотрудники 
НКВД, а также исполнители расстре-
лов признаны виновными в соверше-
нии преступлений, предусмотренных 
пунктами «а», «b», «c» статьи 6 Устава 
Международного военного трибунала в 
Нюрнберге (преступления против мира, 
военные преступления, преступления 
против человечности).

Именно такая квалификация «катын-
ского дела» (но по отношению к наци-
стам) уже была дана советской стороной 
в 1945–1946 годах при внесении его на 
рассмотрение МВТ. Главная военная про-
куратура и Генеральная прокуратура РФ 
через три дня отменили постановление 
Яблокова, а дальнейшее расследование 
поручили другому прокурору.

В 2000 году на местах захоронений 
расстрелянных военнопленных были 
открыты польско-украинский и поль-
ско-российские мемориальные ком-
плексы: 17 июня в Харькове, 28 июля в 
Катыни, 2 сентября в Медном.

21 сентября 2004 года ГВП РФ пре-
кратила уголовное дело №159 на осно-
вании пункта 4 части 1 статьи 24 
Уголовно-процессуального кодекса РФ 
(за смертью виновных). Сообщив об этом 
общественности лишь через несколько 
месяцев, тогдашний Главный военный 
прокурор А.Н.Савенков на своей пресс-
конференции 11 марта 2005 года объявил 
секретными не только большинство мате-
риалов расследования, но и само поста-
новление о прекращении «катынского 
дела». Тем самым был засекречен и содер-
жащийся в постановлении персональный 
состав виновных.

Виновными были признаны «ряд 
конкретных высокопоставленных долж-
ностных лиц СССР», чьи действия ква-
лифицированы по пункту «б» статьи 
193-17 действовавшего в 1926–1958 
годах Уголовного кодекса РСФСР (пре-
вышение власти лицом начальствующе-
го состава РККА).

В 2005–2006 годах ГВП РФ отказы-
вала в рассмотрении поданных род-
ственниками заявлений о реабилита-
ции как жертв политических репрес-
сий ряда конкретных расстрелянных 
польских военнопленных, а в 2007 году 
Хамовнический районный суд Москвы 
и Московский городской суд подтвер-
дили эти отказы ГВП.

Признание приоритета общечелове-
ческих ценностей создает условия для 
серьезного исторического исследования 
катынского дела с целью преодоления 
тех негативных наслоений, которые нам 
оставила история.

Историю нельзя переделать, но из 
нее можно и нужно извлекать уроки, 
чтобы никогда не вернулось то, что 
омрачало отношения народов в про-
шлом, чтобы бережно хранить и умно-
жать все ценное, что их сближает.

Сказать правду о судьбе жертв 
«катынского преступления» необходи-
мо для того, чтобы не только ликвиди-
ровать еще одно «белое пятно» новей-
шей истории, но и снять политический 
аспект этой проблемы.

Игорь КУЗНЕЦОВ, кандидат 
исторических наук.
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Л Ю С Т Э Р К А

Чаму Віктар Ганчарэнка збег у Беларусь?Вол га ЕВ НЕ :
«Муж сядзіць, а кніга 

яго выйшла»
Пакуль Павел Севярынец знаходзіцца за кратамі, 

з’явіўся працяг яго рамана «Беларусалім. Сэрца святла».

Паміж жывымі і мёртвымі
На ўскрайку Гродна сякуць стогадовую дуброву, каб пашырыць тэрыторыю гарадскіх могілак. Насупраць літаральна ў некалькіх сотнях метраў 

ад гіганта хімічнай індустрыі ААТ «Гродна Азот» – калгасныя палеткі. На іх сеюць і збіраюць ураджаі. Людзі, якія жывуць побач, просяць спыніць знішчэнне 
дубровы, але рэальна нічога зрабіць не могуць.

Міхася СКОБЛЫ

                         100 РАДкОЎ

Міхася СКОБЛЫ

                         100 РАДкОЎ                         100 РАДкОЎ

Бывай, 
Simbal.by!

Ад летняй спякоты, здаецца, усё жывое страчвае 
сваю жыццёвую актыўнасць, стараецца ў цянёк 
зашыцца. Не дрэмле ў халадку і трымаецца заўжды 
напагатове толькі сталічны АМАП, які вось ужо цэлы 
месяц выяўляе і пакуе ў аўтазакі шматлікіх «злачынцаў». 
Ён іх беспамылкова вызначае на вока проста на вуліцах, 
на тратуарах, на плошчах і нават у чэргах у крамы. 
Вось і нядаўна хлопцы ў чорнай уніформе, імкліва 
пад’ехаўшы на аўтазаку, шчыльна напакавалі яго… 
пакупнікамі, што стаялі ў чарзе да крамы Simbal.by, якая 
праз уціск гарадскіх улад абвясціла аб сваім закрыцці і 
распродажы тавараў.

Размяшчалася крама ў цэнтры сталіцы, там заўсёды 
можна было набыць безліч эксклюзіўных тавараў: 
вышыванкі на розны ўзрост, творы мастацтва, беларускія 
цацкі і гульні для дзяцей, атрыбутыку, звязаную з 
гісторыяй станаўлення незалежнасці Беларусі, планшэткі 
з гербам «Пагоня» і бел-чырвона-белыя сцяжкі, значкі, 
розныя аксесуары з беларускім каларытам, гістарычную, 
мастацкую і дзіцячую літаратуру, кубкі з партрэтамі 
класікаў, гарбату з беларускімі зёлкамі…

Я спецыяльна пералічыў ледзь не ўвесь асартымент, каб 
шаноўныя чытачы мелі ўяўленне пра спецыфіку Simbal.by. 
Гэткіх крамаў у Мінску больш няма. І мне вельмі шкада, 
што яна зачыняецца, я быў яе сталым пакупніком. Адным 
з вялізнай грамады. Дарэчы, грамада тая, нягледзячы на 
хапун, стаяла ў даўжэзнай чарзе, каб штосьці набыць і 
падтрымаць краму матэрыяльна і псіхалагічна, і ў 
наступныя дні, да самага прыпынення работы.

Заўважу, зручным было і тое, што Simbal.
by рассылаў свае тавары па ўсёй Беларусі. Скажам, 
аматару прыгожага пісьменства дзе-небудзь у Зэльве 
захацелася прачытаць новыя кнігі Уладзіміра Някляева, 
Анатоля Вярцінскага, Уладзіміра Арлова ці Святланы 
Алексіевіч (чый пяцітомнік на беларускай мове дапамог 
выдаць бабарыкінскі «Белгазпрамбанк»). Куды таму 
чытачу звярнуцца? У мясцовую бібліятэку? У кнігарню? 
Але кнігарні ў 7-тысячным гарадку ўжо гадоў дзесяць 
няма, а ў раённыя бібліятэкі кнігі названых творцаў, 
выдадзеныя выключна ў недзяржаўных выдавецтвах, 
не трапляюць. У Мінск па кожную кнігу таксама 
не наездзішся – дарагавата. Заставалася адно – 
скарыстацца паслугамі крамы Simbal.by.

Цяпер не скарыстаешся. Камусьці з чыноўнікаў 
здалося, што беларуская кніга, кубачак з нацыянальным 
арнаментам і вышыванка з Пагоняй уяўляюць 
небяспеку падчас выбарчай прэзідэнцкай кампаніі.

Мне як кніжніку асабліва крыўдна, што спыніла 
дзейнасць (дай Бог, каб часова) яшчэ адна кропка 
незалежнага кнігараспаўсюджвання. Іх і так з кожным 
годам меншае па ўсёй краіне. А непаваротлівая 
«Белкніга» сваіх тавараў не высылае і працуе пераважна 
з дзяржвыдавецтвамі, а там свае замарочкі. Карацей 
кажучы, наладжаваць «цыркуляцыю добрых кніг па 
краіне» (выраз Янкі Брыля) хутка не будзе каму.

І тут не выпадае абмінуць увагай тую заганную 
практыку, якая даўно ўжо мае месца ў дачыненнях 
паміж выдавецтвам і аўтарам. Справа ў тым, што 
нашы выдавецтвы (як дзяржаўныя, так і прыватныя) 
узялі за правіла разлічвацца з аўтарамі… іх жа кнігамі. 
Налічваюць ганарар, пераводзяць яго ў кнігі і думаюць, 
што такім чынам ашчаслівілі пісьменніка.

Прывяду прыклад з уласнага жыцця. Апошняя 
мая кніга ў дзяржаўным выдавецтве выйшла, дай Бог 
памяць, у знакавым 1994 годзе. У прызначаны дзень 
я прыйшоў у выдавецтва «Мастацкая літаратура» па 
ганарар і… ледзьве вынес яго адтуль. Замест хрупасткіх 
і нечага вартых тады «зайцоў» я атрымаў на рукі роўна 
100 уласных кніжак.

З тае пары прайшло ажно 26 (!) гадоў, а з 
пісьменнікамі і сёння працягваюць разлічвацца 
падобным спосабам. Можна зразумець кнігавыдаўцоў: 
пакуль тая прадукцыя будзе рэалізавана… Але 
зразумейце і літаратараў: не марынаваць жа і не 
засольваць ім уласныя кнігі! Даводзіцца прадаваць 
на сустрэчах з чытачамі, на розных масавых 
мерапрыемствах. А гэта, зноў жа, незаконна.

Летась у Лідзе на гарадскім свяце нас з калегамі па 
Гродзенскім аддзяленні Саюза беларускіх пісьменнікаў 
ледзь не арыштавалі – за незаконны гандаль кнігамі. 
На вуліцы незаконна, а кнігарні зачыняюцца. Часам з 
дапамогай АМАПа…

Як тут не ўспомніць апавяданне Уладзіміра 
Караткевіча «Кніганошы»? «І вось кніганошаў загадана 
было лавіць. Бо чорт яго ведае, ці не новы гэта канал 
знайшлі, каб прапаведаваць свае думкі, падбухторшчыкі 
і валасатыя прапагандысты…»

Дзеянне ў тым апавяданні адбываецца на глухім 
памежным кардоне ў ХІХ стагоддзі, калі Беларусь 
уваходзіла ў Расійскую імперыю. Палешукоў, якія насілі 
праз мяжу недазволеныя кнігі «на тутэйшай гаворцы», 
памежнікі папросту стралялі без суда і следства. У 
сучаснай Беларусі прадаўжальнікаў іх справы пакуюць 
па аўтазаках, каб не «прапаведавалі свае думкі».

Трымайся, Simbal.by! Адстаяўшы ледзь не 
паўкіламетровую чаргу, я ўпэўнены: мы яшчэ неаднойчы 
сустрэнемся каля тваіх напоўненых таварамі паліц. Хай 
сабе і ў другім месцы.

Смутнае месца
Могілкі наогул мес-

ца смутнае, а ў гарадах, дзе 
яны займаюць дзясяткі 
гектараў, дрыжыкі па ску-
ры бегаюць, калі там апы-
наешся. У Аульсе, што на 
ўскрайку Гродна, некропаль 
здаецца бязмежным – такі 
своеасаблівы горад мёртвых. 
Да ўсяго вельмі шмат магіл 
зарослых, непрыбраных, 
што толькі ўзмацняе смутны 
настрой.

Гэты «горад» інтэнсіўна 
разрастаецца, для новых 
магіл не стае месца, і служ-
бы ЖКГ пачынаюць секчы 
лес, які быў на ўскрайку. 
Так прынамсі адбываецца ў 
Гродне.

Літаральна побач з 
пахаваннямі на зямлі роўна 
складзены спілаваныя дубы. 
Іх памеры ўражваюць, бо 
некаторыя з іх цяжка абняць 
дваім і нават траім чалаве-
кам. Побач з зямлі тырчаць 
нявырваныя карані. І так 
на дзясятках гектараў. Гэта 
нагадвае могілкі лесу.

У паўкіламетры адсюль 
знаходзіцца вёска Путрышкі. 
Дуброва была своеасаблівай 
абароннай сцяной, якая не дава-
ла злучыцца мёртвым і жывым, 
але з кожным днём адлегласць 
паміж імі змяншаецца.

Жывыя не хочуць 
мірыцца

Жыхары Путрышак, 
да якіх набліжаецца некро-
паль, не хочуць мірыцца з 
высечкай дубровы. Спрэчкі з 
гарадскімі ўладамі цягнуцца з 
2018 года.

Два гады таму, як згадвае 
мясцовая жыхарка Святлана 
Бозыр, пісалі скаргі старшы-
ням гарвыканкама, аблвы-
канкама, у Адміністрацыю 
прэзідэнта.

«Ад крайніх дамоў аграга-
радка да некропаля ўжо менш 
за 500 метраў, – кажа жанчы-
на. – У нас мясцовасць гары-
стая, а вуліца наша ніжэй 
узроўню могілак, і ў вёску 
трапляюць сцёкавыя воды 
адтуль. У нас малыя дзеці, як 
нам быць?»

Так, дуброва з’яўляецца 
адзіным абаронным шчытом 
ад гіганта хімічнай індустрыі, 

паколькі ружа вятроў такая, 
што амаль увесь час дым з 
труб прадпрыемства нясе на 
іх вёску.

Муж Святланы Пётр 
Бозыр дадае: на іх вуліцы не 
падведзены газ, дамы аця-
пляюцца печкамі, няма вода-
правода. Сцёкі так ці інакш 
трапляюць у студні, адкуль 
вяскоўцы бяруць ваду.

«Так мы жывём у ХХІ 
стагоддзі каля самага Гродна, 
– канстатуе мужчына. – 
Нам толькі абяцаюць… Два 
гады таму паабяцалі не сек-
чы дуброву, каб могілкі не 
набліжаліся. Тады ж абяцалі 
правесці водаправод і газ, 
але ў нас нічога не змянілася, 
акрамя таго, што пачалі 
далей секчы дубы».

Два гады таму дэлегацыі 
ад жыхароў Путрышак уда-
лося патрапіць на прыём 
да старшыні аблвыканка-
ма Уладзіміра Краўцова. 
Святлана Бозыр згадвае, 
што пад скаргамі ўдалося 
сабраць больш за сто 
подпісаў вяскоўцаў, на пры-
ёме былі прадстаўнікі ЖКГ, 
прыродаахоўных службаў і 
старшыня гарвыканкама.

А к р а м я  г э т а -
га, прадстаўнікі розных 
службаў выязджалі на месца, 
праводзілася разбіральніцтва. 

У выніку, выслухаўшы аргу-
менты людзей, начальства 
прыняло рашэнне спыніць 
высечку дубоў.

А пазней праз гарад-
скую газету старшыня 
Гродзенскага гарвыканка-
ма Мечыслаў Гой афіцыйна 
паведаміў, што могілкі ў 
Аульсе будуць пашырацца, 
але не за кошт высякання 
дубровы, а, маўляў, вырашылі 
аддаць надзел на другім баку 
дарогі ад могілак. Дакладней, 
мелася на ўвазе тое самае 
поле ў некалькіх сотнях 
метраў ад гіганта хімічнай 
прамысловасці, дзе мясцовая 
сельская гаспадарка вырошч-
вае сельгаскультуры.

Вось толькі тое поле дагэ-
туль нечым засеяна, а дубро-
ву працягваюць высякаць.

Начальства дало 
чатыры абяцанні і 

ніводнага не 
выканала

Гродзенскі эколаг Яўгеній 
Філімонаў распавядае, што ў 
Путрышках усталяваны ста-
цыянарны пункт кантролю 
за экалагічнай абстаноўкай 
у горадзе і за шкоднымі 
выкідамі прадпрыемства ААТ 
«Гродна Азот».

Паводле яго слоў, дуброва, 
якую зараз высякаюць служ-
бы ЖКГ, з’яўляецца не толькі 
прыроднай каштоўнасцю 
краіны, а і рабочым буферам, 
які спыняе шкодныя выкіды з 
хімічнага прадпрыемства.

«У 2018 годзе, калі пачаліся 
першыя высечкі, адначасо-
ва адбываліся экалагічныя 
слуханні па будаўніцтве нова-
га цэха на «Гродна Азоце», – 
распавядае мой суразмоўца. 
– У праектнай дакументацыі 
было ўказана, што дубро-
ва з’яўляецца санітарна-
ахоўнай зонай. Але калі зараз 
гэта санітарна-ахоўная зона 
нішчыцца, то як тады можа 
будавацца новае хімічнае 
прадпрыемства?»

Эколаг лічыць, што гэта 
дуброва з’яўляецца важней-
шым месцам для мясцовых 
жыхароў, бо яна абараняе не 
толькі ад брудных выкідаў, 
але і аддзяляе жывых ад 
мёртвых.

У 2018 годзе Філімонаў 
быў разам з іншымі 
жыхарамі Путрышак на пры-
ёме ў старшыні Гродзенскага 
аблвыканкама. І тады, павод-
ле яго ўспаміну, з вуснаў 
чыноўнікаў прагучалі чатыры 
абяцанні:

– спыніць вырубку дубравы,
– знайсці новую пляцоўку 

для пашырэння могілак,
– старшыня Гродзенскага 

райвыканкама Васілеўскі 
паабяцаў, што ў Путрышкі 
правядуць водаправод,

– горад паабяцаў пабуда-
ваць крэматорый.

«І на сёння ніводнае з іх не 
выканана», – канстатуе эко-
лаг.

Дуброва яшчэ з 
Першай сусветнай

Адна са старэйшых жыха-
рак Путрышак Ганна Іванаўна з 
горыччу распавяла «Народнай 
Волі», што памятае гэты лес 
столькі, колькі жыве. Яе тата 
быў лесніком «і пры немцах, 
і пры бальшавіках, і нават 
трохі пры сучаснай уладзе».

Дуброва, распавядае жан-
чына, пачала з’яўляцца яшчэ 
падчас Першай сусветнай 
вайны. Дагэтуль на могілках 
захаваліся абарончыя 
ўмацаванні царскіх войскаў.

«Спачатку дубы самі 
насейваліся, як расказваў 
мне тата, – згадвае Ганна 
Іванаўна. – А калі ён стаў 
лесніком, то разам з людзьмі 
садзіў дубы і даглядаў іх».

Секчы такі лес – 
сапраўднае варвар-
ства, лічыць старажылка 
Путрышак. Тут людзі заўсёды 
спакойна адпачывалі, хадзілі 
па грыбы і ягады. А цяпер, 
маўляў, кінулі ўсё, занядбалі, 
а зараз наогул высякаюць.

«Раней у гэтым лесе нават 
лавачкі стаялі, месца для 
палення цыгарэт асобнае было, 
тут фестывалі праводзілі», – 
згадвае жанчына.

Яна распавядае, што зараз 
пілуюць грабавы дол – адно 
з самых прыгожых месцаў, 
якое было ў гэтым лесе.

«Там нават дагэтуль 
захаваліся акопы салдат 
Першай сусветнай, але ўжо 
цяпер і толку не даб’ешся. І 
пра што людзі думаюць, калі 
такі лес валяць?..»

Чакаем адказу 
ад улад

«Народная Воля» паспра-
бавала высветліць у старшыні 
гарвыканкама, чаму дадзенае 
ім абяцанне не выконваец-
ца і дуброву працягваюць 

высякаць? Аднак Мечыслаў 
Браніслававіч Гой у гэты час 
знаходзіцца ў адпачынку. 
Генеральны дырэктар служ-
бы ЖКГ Дзмітрый Савашэвіч 
некалькі дзён не здымаў труб-
ку тэлефона ў працоўным 
кабінеце. На просьбу даць 
яго працоўны мабільны тэле-
фон, сакратарка адказала, 
што Савашэвіч забараніў гэта 
рабіць. Праўда, на трэці дзень 
ён зняў трубку ў кабінеце, 
але адказаў, што па тэлефоне 
ніякіх каментарыяў не дае, і 
на гэтым спыніў размову.

Была спроба наведацца 
ў офіс ЖКГ, але ўваходныя 
дзверы на вуліцы Кірава 
зачынены і на іх аб’ява: «У 
мэтах зніжэння рызыкі 
распаўсюджвання інфекцыі, 
якая выклікана каранвірусам 
COVID-19, прыём грамадзян 
кіруючым складам прадпры-
емства «Гродзенская жыллё-
ва-камунальная гаспадарка» 
будзе адбывацца шляхам 
правядзення прамых тэле-
фонных ліній».

Такая ж аб’ява змешчана і 
на сайце арганізацыі, праўда, 
тэлефоны, акрамя як у сакра-
тара, ні ў генеральнага дырэк-
тара, ні ў яго намесніка па 
ідэалагічнай рабоце не адказ-
ваюць – у трубцы гучыць спа-
койная класічная музыка.

Была спроба датэлефана-
вацца да намесніка старшыні 
гарвыканкама Андрэя Жука, 
паколькі пытанні жыллёва-
камунальнай гаспадаркі ў яго 
кампетэнцыі, але з гэтым так-
сама нічога не атрымалася. 
Андрэй Вацлававіч надзвычай 
заняты чалавек. Адзін дзень 
сакратарка нам тлумачыла, што 
ён з’ехаў па справах у мікрараён 
«Альшанка», у другі дзень вёў 
асабісты прыём. Трэці дзень 
таксама не даў выніку. А таму 
на імя Андрэя Жука «Народная 
Воля» даслала ў гарвыканкам 
праз электронную пошту толькі 
адно пытанне:

«Чаму працягваецца 
высечка дубровы на могілках 
у Аульсе, калі летась старшы-
ня гарвыканкама Мечыслаў 
Гой абяцаў, што тэрыторыя 
могілак будзе пашырацца не 
за кошт яе тэрыторыі?»

Чакаем адказу і, калі 
яго атрымаем, абавязкова 
паведамім чытачам.

Міхал КАРНЕВІЧ.

СІТУАЦЫя

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

«Мы шчыра просім у 
спонсараў прабачэння за затрым-
ку – пандэмія і беларускае без-
законне перакрыла ўсе нашы 
планы», – кажа жонка палітыка 
Вольга Севярынец.

– Мы яшчэ ў маі павінны 
былі прэзентаваць выданне, – 
адзначае Вольга. – Кніга выйшла 
не вельмі вялікім тыражом – уся-
го 600 асобнікаў, але набыць яе 
можна пакуль што толькі праз 
сайт kroplia.by. У мяне фізічна не 
хапае часу ездзіць і дамаўляцца з 
кнігарнямі. Малы сын – на руках, 
Павел – за кратамі.

З-за гэтага і вялікую прэ-
зентацыю ў Мінску немагчыма 
правесці, плануем яе на восень.

– Ці ёсць якія навіны ад 
Паўла?

– Самая добрая навіна – 

дазволілі перадаць яму перадачу. 
Я пагутарыла з доктарам Цэнтра 
ізаляцыі правапарушальнікаў, і 
ён сказаў, што рука мужа, якую 
ён падрапаў у знак пратэсту, 
зажывае.

Таксама вядома, што 
на ім «вісіць» яшчэ адзін 
адміністрацыйны пратакол, які 
суд ужо другі раз адпраўляе на 
дапрацоўку. Таму ў любы момант 
могуць дадаць яшчэ 15 сутак 
арышту.

– Колькі сутак яму ўжо 
налічылі?

– Паводле маёй інфармацыі, 
яму прысудзілі 60 сутак. Калі 
дадуць яшчэ 15, то выйдзе на 
волю акурат пасля выбараў. 
Магчыма, на гэта і разлічана.

– Павел ужо выйшаў з кар-
цара?

– Пра гэта дакладна не вядо-
ма, бо адвакату не дазволілі 
наведванне Цэнтра ізаляцыі 
правапарушальнікаў. Але 
лагічна: калі прымаюць перада-
чы, то ўжо выйшаў з карцара. 
Гэта калі прытрымлівацца зако-
на. Але ж мы ведаем, як у нашай 
краіне працуюць законы, таму 
на 100 працэнтаў ніхто не можа 
даць гарантый, што Паўла зноў 
не адправілі ў карцар.

І яшчэ пытанне: наогул ці 
перадаюць вязням перадачы? І ці 
даходзяць мужу тыя лісты, што я 
пастаянна пішу?

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ПЫТАННЕ–АДкАЗ

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

ЗДАРэННІ

«Прачытаў у адным з апошніх 
нумароў «Народнай Волі», што 
вядомы беларускі футбольны трэ-
нер Віктар Ганчарэнка, які зараз 
працуе ў ЦСКА, збег з Масквы 
ў Мінск пасля паражэння ад 
піцерскага «Зеніта» з лікам 0:4. 
Чым закончылася тая гісторыя?»

Сяргей АДАМЧЫК, 
Маладзечанскі раён.

Нейкі час Віктар Ганчарэнка 
насамрэч знаходзіўся ў Беларусі, але 
зараз ізноў вярнуўся ў маскоўскі клуб. 
І адразу пасля яго вяртання ЦСКА 
перамог сталічны «Спартак» – 2:0.

Сам Віктар Міхайлавіч так 
патлумачыў свой учынак: «Што 
тычыцца паездкі ў Беларусь, трэба 
было нейкім чынам страсянуць каман-
ду. І калі гэта пайшло на карысць, 
значыць, мы зрабілі ўсё правільна. 

Хаця я пашкадаваў пра свой учынак і 
выбачыўся перад камандай».

Зрэшты, многія кажуць, што 
адстаўка Ганчарэнкі – справа часу.

«У гульні ЦСКА хочацца бачыць 
нейкую стратэгію, – выказаўся вядомы 
футбольны каментатар Васіль Уткін. – 
Але аб якой стратэгіі можа ісці гаворка, 
калі трэнер ЦСКА то ёсць у камандзе, 
то яго няма. І потым трэба тлума-
чыць, куды ён знік і навошта.

Даволі цікавая фармулёўка, што 

Ганчарэнка з’ехаў у Беларусь, каб неяк уска-
лыхнуць каманду. Менавіта так ускалых-
вае «Ліверпуль» яго настаўнік Юрген Клоп? 
Менавіта так ускалыхваюць трэнеры 
«Барселону»? Напэўна, усе толькі і робяць, 
што такім чынам каманды свае трасуць.

Некаторыя журналісты нават 
адзначылі паводзіны Ганчарэнкі пад-
час гульні са «Спартаком». Здаецца, 
што ён мала кантактаваў з ігракамі і 
паводзіў сябе не вельмі тыпова. Няўжо 
ўсё гэта не паказвае, што ў яго няма 
нармальнага кантакту з камандай? 
Гэта цалкам відавочна».

Віктар ШПАК.

P.S. Учора стала вядома, што 
памерла маці Віктара Ганчарэнкі. 
Выказваем спачуванні Віктару 
Міхайлавічу і яго блізкім.

Футбалісты – у зоне рызыкі
З розных футбольных клубаў вышэйшай лігі прыходзяць трывожныя навіны.

Давялося страляць…
У Ваўкавыску п’янага вадзіцеля спынялі стрэламі 

па колах аўтамабіля.

З’явілася інфармацыя, што ў трох 
ігракоў “Гарадзеі” знайшлі каранавірус, 
а паўабаронца Станіслаў Сазановіч 
як быццам знаходзіцца ў бальніцы на 
штучнай вентыляцыі лёгкіх.

Праўда, прэс-служба клуба затым 
удакладніла: “У паўабаронцы Сазановіча 
дыягнаставалі двухбаковую пнеўманію, 
ён не знаходзіцца і не знаходзіўся на 
штучнай вентыляцыі лёгкіх, хаця 
праходзіць лячэнне ў бальніцы. На дадзе-
ны момант стан стабільна здавальняю-
чы, тэмпературы няма.

Паўабаронца Сяргей Пушнякоў з 
пацверджаным COVID-19 знаходзіцца 
дома на самаізаляцыі, захворванне пра-
цякае без сімптомаў, стан добры.

Паўабаронца Андрэй Сарокін з высо-
кай тэмпературай атрымлівае лячэнне 
ў хатніх умовах”.

Дарэчы, сёння футбалісты, трэнерскі 
штаб і адміністрацыя “Гарадзеі” прой-
дуць экспрэс-тэст на каранавірус.

Яшчэ больш непрыемная сітуацыя 
ў брэсцкім “Дынама”. Як стала вядома 
Tribuna.com, агульная колькасць захва-
рэлых на каранавірус у клубе ўжо дасяг-
нула 16 чалавек. З іх 10 – футбалісты: 
Дзяніс Лапцеў, Яўгеній Хачарыдзі, 
Усевалад Садоўскі, Арцём Мілеўскі, 
Максім Вітус, Сяргей Крывец, Міхаіл 
Гардзяйчук, Раман Юзэпчук, Аляксандр 
Наёк і Сяргей Ігнатовіч.

“Адчуваю сябе нармальна, але нічога 

з гэтай нагоды каментаваць не буду, 
– распавёў “Народнай Волі” Сяргей 
Крывец. – Афіцыйныя каментарыі ў 
нас дае прэс-служба”.

Дарэчы, брэсцкае “Дынама”, калі 
пайшлі першыя сігналы аб каранавірусе, 
прасіла Беларускую федэрацыю футбо-
ла перанесці гульню са “Смалявічамі” 
з 3 ліпеня на іншую дату, але клубу 
адмовілі.

Зараз на сайце брэсцкай каманды 
ўжо з’явілася абвестка, што ў продаж 
паступілі квіткі на хатні матч 10 ліпеня 
брэсцкага “Дынама” са “Слуцкам”. Так 
што, відаць, гуляць будуць да апошняга 
футбаліста. Такі партыйны загад!

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Як паведамляе прэс-служба 
МУС Беларусі, супрацоўнікі 
ДАІ паспрабавалі спыніць 
аўтамабіль “Рэно”, аднак 
кіроўца толькі павялічыў 
хуткасць. Пачалася пагоня, 
да яе далучыўся аўтамабіль 
Дэпартамента аховы.

У нейкі момант легкавік 
спыніўся. Калі адзін з 
міліцыянераў паспрабаваў 
дастаць ключы з замка, 

аўтамабіль рэзка крануўся з мес-
ца, і даішнік апынуўся на капо-
це. Супрацоўнікі Дэпартамента 
аховы, каб спыніць машыну, 
зрабілі некалькі стрэлаў па яе 
колах (у выніку стральбы ніхто 
з людзей не пацярпеў).

Вадзіцеля затрымалі, ім 
аказаўся 26-гадовы мужчына, 
у якога былі бачныя прыкме-
ты алкагольнага ап’янення.

Віктар ШПАК.



http://www.nv-online.info88 7 ËIÏÅÍß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы   М нск, вул. нгельса, а. 
Прыёмная  тэл. факс  . 

Рэкламны аддзел  .
.  

. .  

ШАХмАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

6  гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

ФУТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ыгора арад ліна.
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мАЗАІкА

мАЗАІкА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к   рэдакцы  няма магчымасц  рэцэнзавац   вяртац  нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iнфар ма цы , раз меш ча ну   рэк лам ных аб явах, рэ дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр а най рэг стра цы  сродку масавай 
нфармацы  9 7 ад  студзеня 2010 г. выдадзена н стэрствам нфармацы  эспубл к  Беларус  па с вед чан не аб 
дзяр а най рэг стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на   друкарн  дзяр а нага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларуск  ом друку». ЛП 9 10  ад 0.0 .200 .  22001 , нск, пр т Незале насц , 79 1. Падпiса на  друк 0 .07.2020 
у 17.00. Аб м  друк. ар ку шы. ы ра   21 50  экз. а каз  2 0 .

«Дынама»?

ДУХОЎНАЕ

На пачатку мая «Народная 
Воля» змясціла гутарку Міхася 
Скоблы з Уладзімірам Ліпскім 
з нагоды ягонага 80-годдзя. 
Публікацыя прыцягвала ўвагу ўжо 
сваёй назвай: «Рэкорды Уладзіміра 
Ліпскага». Журналіст у прадмове 
да інтэрв’ю тлумачыў: «Хоць на 
беларускую Дошку гонару, хоць у 
міжнародную Кнігу рэкордаў Гінеса 
можна занесці 41 год рэдактарства 
ў «Вясёлцы» Уладзіміра Ліпскага».

Гэта насамрэч так. Ды мы 
маем магчымасць стаць сведкамі 
з’яўлення яшчэ аднаго, па сутнасці, 
рэкорду паважанага юбіляра. 
Якога? Надзвычай адметнага. 
Толькі што пабачыла свет яго кніга 
«Памілуй і ўзвысь. Малітвы». Як 
бачым, не тыповае, не стандартнае 
літаратурна-мастацкае выданне, а 
кніга малітваў, кніга-малітоўнік.

Аўтар пазначае, што творы, 
перш чым стаць кніжным 
выданнем, чыталіся напярэдадні ў 
студыі і гучаць цяпер у выкананні 
яго самога і заслужаных дзеячаў 
мастацтва Валерыя Анісенкі і 
Леаніда Улашчанкі.

Зборнік «Памілуй і ўзвысь. 
Малітвы» адкрываецца словамі 
А.Чэхава: «Чалавек павінен 
верыць ці шукаць веру, інакш 

ён пусты чалавек». А ўсе творы 
суправаджаюцца – у выглядзе 
эпіграфаў – адпаведнымі 
спасылкамі: на Святое Евангелле 
паводле Мацвея,  Святое 
Евангелле паводле Марка, на 
Псалтыр, на Кнігу Мудрасці 
Саламона, на Першае Пасланне 
Святога Пятра…

Аўтар глыбока перакананы ў 
неабходнай для чалавека вартасці 
Святога Пісання.

А каб не заблукаць у дарозе,
уключым духоўнае святло,
адкрыем для сябе Святое Пісьмо,
мудрую кнігу жыцця – Біблію.

Чырвонай ніткай, на пранікнёнай 
лірычнай ноце праходзіць у кнізе 
«Памілуй і ўзвысь» услаўленне 
малітвы.

І пачынаю адчуваць малітву.
Яна – мой голас любові.
Яна абнаўляе маё сэрца,
скарачае шлях
паміж зямлёй і небам.

   

Божа праўдзівы!
Пачуй голас пакаяння майго,
пачуй малітву маю…
І, калі можаш, памілуй.

   
Прыслухайся, чалавек,
да сваёй душы:
ці ведаеш ты яе,
ці жывая?
Шукай адказ у малітве.

   
Мы шукаем любові,
ваюем, пакутуем за яе.
І толькі з гадамі
ўсведамляем,
што любоў прыходзіць
праз малітву.
Малітва выспявае ў душы,
нараджае спадзяванне, веру.
Яны і выклікаюць любоў.

   
Хай гэтая малітва-пакаянне
ўвойдзе ў вашу свядомасць.
Хай з яе пачынаецца
Кожны новы дзень,
падараваны Богам.

Выразна акрэслена ў кнізе мараль-
на-этычная і жыццёвая скіраванасць 
вершаў-малітваў.

Навучы, Божа,
рабіць дабраславёныя дзеі,
навучы не браць,
а аддаваць.
І слава спаткае тых,
хто мала пра яе думае.

Рабіць дабро –
прыкмета пакоры,
духоўнага ўзвышэння.
   

Пазбягайце пустых слоў і спраў,
бо выйсце адно – раскаянне.
Роздум, маўклівасць, сціпласць –
якасці прыдатныя для размовы,
спосаб многаму навучыцца.
Любіце жыццё не словамі,
а справамі і праўдаю.
   

Позна даходзіць да нас,
што выслухаць праўду пра сябе
і не пакрыўдзіцца –
гэта і ёсць сапраўднае сяброўства…
Хрысціянства пачынаецца з любові.
Каб сустрэцца з ёй, спазнаць яе,
абнаўляй сябе штодзённай малітвай.
Памолімся, каб людзі вакол нас
сталі добрымі, міласэрнымі,
спагадлівымі.
І самі пастараемся быць такімі.

 Амінь.

Такім вось чынам паспрабаваў 
я выказаць сваё стаўленне да кнігі 
Уладзіміра Ліпскага «Памілуй і ўзвысь. 
Малітвы». Магчыма, не зусім пэўнае. 
Але ж, пагадзіцеся, жанр звычайнай, 
традыцыйнай рэцэнзіі тут быў бы яўна 
не да месца. Гаворка ідзе, падкрэслю 
яшчэ раз, пра кнігу-феномен, кнігу-
унікум, кнігу-малітоўнік.

33 творы-малітвы выбітнага беларускага 
пісьменніка Уладзіміра Ліпскага, якія 

толькі што выйшлі ў кніжцы «Памілуй і 
ўзвысь» (тыраж 1000 экзэмпляраў) – 

гэта не проста зварот чалавека да Бога, 
гэта глыбокі роздум чалавека творчага 
над жыццём штодзённым і духоўным.

З гэтага часу ў кожным нумары 
«Народнай Волі» будуць з’яўляцца адна-

дзве малітвы з-пад пяра аўтара.
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Прыйдзіце да Мяне, усе 
спрацаваныя і абцяжараныя,  
і Я супакою вас.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 11: 8

Святы Божа, моцны і несмяротны! 
З гадамі ўсё выразней чую 
Твой поклічны голас, 
усё даверлівей раблю крок 
да спазнання вечнасці.
I пачынаю адчуваць малітву.
Яна — мой голас любові.
Яна абнаўляе маё сэрца,
скарачае шлях 
паміж зямлёй і небам.
Адчуваю: 
станаўлюся не рабом Тваім,
а паслухмяным дзіцем.
Крыху маёй дабрыні,
крыху маёй надзеі,
крыху маёй любові,
памножаныя на Тваю ласку,
робяць мяне чалавекам.
Я паверыў: 

1
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лепш спадзявацца і верыць,
каяцца і маліцца, 
чым заставацца ў роспачы.
Паслухмянасць Табе — 
наша выратаванне.
Яна — праведнасць,
якая ніколі не апаганьваецца.
Яна — святло, 
якое ніколі не тухне.
Яна — мудрасць,
якая ніколі не падводзіць.
Яна — крыніца, 
якая ніколі не высыхае. 
Да Цябе іду я,
стомлены, грэшны, пакутны. 
Супакой мяне, Божа. 

Амін.

Чытае Уладзімір Ліпскі
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Яшчэ слова няма на мове 
маёй, — Ты, Госпадзе,  
ужо ведаеш яго дасканала.

Псалтыр, 138: 4

Ойча!
Любімая забаўка зямлян —
хованкі.
У дзяцінстве — гэта вясёлая гульня. 
У юнацтве — гэта хітраванне. 
У сталасці — 
гэта жыццё не па сумленні. 
I толькі пад старасць 
даходзіць да нас, Ойча, 
што схавацца можна ад усяго, 
толькі не ад Цябе 
і не ад часу. 
Прасвятляеш нас, 
якія раней любілі грэх, 
а цяпер уцякаем ад граху.
I сумна, Ойча,
што чалавек ніяк не ўразумее 
сваёй грахоўнасці, 
сваёй аголенасці перад Табой. 

2
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Усё, што ён гаварыў і рабіў, 
Ты ведаў, Ойча,
і часам дараваў марнатраўцу.
Але ён не цаніў гэтага даравання, 
не схіляўся ў малітве. 
Пачынаць ачышчэнне ніколі не позна. 
Станавіся на калені, грэшнік, 
маліся за сябе — гэта патрэба, 
маліся за іншых — гэта прывілея, 
маліся за ворагаў — гэта права.
Рабі цяпер,
што трэба было рабіць учора. 

Амін.
АД РЭДАКЦЫІ. Шкада, вельмі шкада, што кніжачка вядомага 

пісьменніка і грамадскага дзеяча Уладзіміра Ліпскага выйшла невялічкім 
тыражом. А яна ж сапраўды незвычайная – гэта своеасаблівы малітоўнік. 

Каб ён стаў здабыткам усіх чытачоў «Народнай Волі», мы вырашылі 
ў кожным нумары друкаваць дзве-тры малітвы ў творча-мастацкім 
выяўленні шаноўнага Уладзіміра Сцяпанавіча Ліпскага.

Уладзімір Ліпскі – знакаміты беларускі пісьменнік. Заслужаны дзеяч культуры Беларусі. 
Галоўны рэдактар часопісаў «Вясёлка» і «Буся», лаўрэат Дзяржаўнай прэміі Беларусі, 

лаўрэат шматлікіх рэспубліканскіх і міжнародных прэмій, аўтар больш як сямідзесяці кніг 
прозы, публіцыстыкі, казак для дзяцей. Грамадскі дзеяч – старшыня праўлення Беларускага 

дзіцячага фонду, член Нацыянальнай камісіі па правах дзіцяці. Па ініцыятыве Уладзіміра 
Ліпскага праходзяць усебеларускія фестывалі народнага гумару ў Аўцюках. На іх ён 

пастаянны старшыня журы. Выдаў сем кніг аўцюкоўскіх жартаў. Ганаровы грамадзянін 
Калінкавіцкага раёна.

БЛІЦ-РэЦэНЗІя

Анатол  В Н К
Хрысціянства пачынаецца 

з любові…

Ірына Рамбальская не адказала 
на пытанне, што сабой уяўляюць 

«карпаратыўныя правілы»
Днямі вядучы праграмы «Прыгоды капітана Урангеля» на АНТ Дзмітрый Урангель рэзка выказаўся з нагоды дзеянняў 

АМАПа каля крамы Sуmbal.by, калі сілавікі затрымлівалі людзей толькі за тое, што яны стаялі ў чарзе ў магазін.

СIТУАЦЫя

 Салігорскі «Шахцёр» 
выйшаў у лідары

Адбыліся матчы 16-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

ФУТБОЛ

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 16 8 6 2 25–8 30
БАТЭ 16 9 3 4 29–17 30
Нёман 15 9 2 4 22–13 29
Энергетык-БДУ 16 9 2 5 23–15 29
Дынама (Бр) 16 8 2 6 31–20 26
Тарпеда-БелАЗ 16 7 5 4 20–18 26
Дынама (Мн) 16 7 2 7 20–13 23
Іслач 16 7 2 7 18–20 23
Віцебск 16 5 7 4 17–18 22
Рух 16 5 7 4 15–13 22
Славія 16 6 3 7 20–28 21
Слуцк 16 5 3 8 19–26 18
Гарадзея 16 4 4 8 14–24 16
Мінск 14 4 3 7 17–27 15
Смалявічы 15 2 5 8 17–25 11
Белшына 16 1 4 11 12–34 7

 Фота: torpedo-belaz.by.

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Славія» 
(Мазыр) – «Слуцк» – 3:1, 
«Смалявічы» – «Дынама» 
(Брэст) – 3:3, БАТЭ 
(Барысаў) – «Энергетык-
БДУ» (Мінск) – 0:1, 
«Гарадзея» – «Віцебск» 
– 2:2, «Нёман» (Гродна) 
– «Іслач» (Мінскі раён) – 
1:0, «Мінск» – «Белшына» 
(Бабруйск) – 2:2, «Тарпеда-
БелАЗ» (Жодзіна) – 
«Шахцёр» (Салігорск) 
– 1:4, «Рух» (Брэст) – 
«Дынама» (Мінск) – 1:0.

«Я не бачу розніцы паміж 
арганізаванымі злачыннымі 
групоўкамі Беларусі 1980–
1990-х і сённяшнім днём! – 
напісаў вядучы на сваёй ста-
ронцы ў сацыяльных сетках. 
– Тады, у 90-х, хлопчыкаў і 
бабуль па дварах не шчамілі, 
у кут, як жывёл, не заганялі, 
людзей у палоне масава не 
трымалі. Такой небяспекі 
за сваё жыццё і жыццё сваіх 
блізкіх я не адчуваў, як сёння!»

Ужо праз некалькі дзён 
пасля гэтага яго перадача 
пра Кубу, якая раней была 
праанансавана, у эфір не 
трапіла. Пазней Дзмітрый 
Урангель даведаўся, што і 
супрацоўніцтва з ім спынена.

Пазіцыя АНТ такая: 
маўляў, вядучы з-за 
каранавіруса нікуды не 
ездзіць і не робіць новыя 
перадачы, а таму тэлеканал 
вымушаны ставіць паўторы. І 
ў кантракце не прапісана, што 
праграмы павінны выходзіць 
кожны тыдзень.

Гімнастка Меліціна 
Станюта (на фота) ў «Інстагра-
ме» таксама пракаментава-
ла падзеі каля Symbal.by: «У 
дэмакратычных краiнах, калi 
грамадзянiн не парушае закон, ён 
пад аховай! А што гэта было?! 
Стаiш у чарзе ў краму – сядзiш 

у аўтазаку! Куды падзеўся закон, 
якi нас ахоўвае?!»

Пасля гэтага гімнастка 
даведалася, што яе рубрыка на 
АНТ (выпуск выходзіў што-
тыднёва ў ранішнім эфіры) 
ужо не будзе выходзіць.

Са слоў прэс-сакратара 
АНТ Ірыны Рамбальскай, 
«Меліціна парушыла 
карпаратыўныя правілы, 
якія ўзгадняліся з ёй асабіста 
яшчэ ў 2018 годзе».

– Праграма, якую 
вяла Меліціна, пра-
цягвае выходзіць, але 
зараз там іншая вяду-
чая, – дадала Ірына 
Р А М Б А Л Ь С К А Я 
«Народнай Волі». – 
Ніхто не кажа, што 
рубрыка наогул знікне, 
але з Меліцінай будзе 
вырашацца пытан-
не, бо, як ужо казала, 
яна парушыла нормы 

карпаратыўнай этыкі тэлека-
нала.

– Якую канкрэтна норму 
яна парушыла? Можаце кан-
крэтызаваць?

– Я не магу вам нічога 
канкрэтызаваць.

– Можа, гімнастку 
адлучылі ад працы за тое, 
што яна публічна выка-
зала сваю грамадзянскую 
пазіцыю?

– Не, не і яшчэ раз не. 
Пасля таго як Меліціна да 
нас прыйдзе, пагутарым з ёй 
і будзем вырашаць.

– Як толькі Станюта 
выказалася пра палітыку, 
яе праграма перастала 
выходзіць. Дзіўнае супад-
зенне, не знаходзіце?

– Дзмітрый Урангель 
таксама прыдумаў такое 
супадзенне, таму мне 
незразумела, чаму хайпуе 
на гэтай тэме. Ён цудоўна 
ездзіў і збіраў подпісы 
за альтэрнатыўнага прэ-
тэндэнта, і ў той час яго 
рубрыка выходзіла ў эфір.

Таму мы ўжо таксама 
крыху стаміліся ад гэтых 
гісторый, якія прыцягнуты за 
вушы.

– Праграмы Дзмітрыя 
Урангеля не будуць наогул 
выходзіць?

– Пакуль не будуць, але ж 
ён не кажа пра тое, што ёсць 
праблемы з якасцю рубрыкі, 
на што яму ўказваў рэдактар, 
праблема з паўторамі пера-
дач. Таму ніякага палітычнага 
падтэксту тут дакладна няма. 
Але чалавеку захацелася 
«імем рэвалюцыі» зрабіць 
сабе нейкі палітычны піяр.

– Што будзе з рубрыкай 
Меліціны Станюты?

– Мяркую, пытанне будзе 
вырашацца на гэтым тыдні. І, 
спадзяюся, вырашыцца.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.


